
100 tys. podaA 
aSKltROWANIEWAFRONT 
złożyła młodzież Korei 

w ciągu trzech dni
PHENIAN (PAP). — Mło

dzież na wyzwolonych te
renach południowej Korei 
oddaje wszystkie siły dzie
łu zwycięstwa nad wro
giem.
Wiele młodzieży dobrowol 

ile zgłasza się do szeregów 
armii ludowej, w ciągu u- 
biegłych trzech dni wpły
nęło ponad 1C0 tys. podań 
członków Związku Demo
kratycznej Młodzieży Ko
rci z prośbą o skierowanie 
na front.

Uchwala Rady Ministrów ZSRR 
w sprawie przebudowy systemu irygacyjnego 
nowym, olbrzymim krokiem naprzód 

w rozwoju socjalistycznego rolnictwa
MOSKWA PAP. Prasa radziecka opublikowała 

uchwałę Rady Ministrów ZSRR w sprawie przebudo
wy systemu irygacyjnego w rolnictwie radzieckim. 
Uchwała ta stanowi nowy, olbrzymi krok naprzód 
w dziele dalszego podniesienia kultury rolnictwa so
cjalistycznego.

niesienia kultury rolnictwa o- 
raz postępów mechanizacji 
prac rolnych. Istniejący obec
nie system irygacyjny wyma- 
ga modernizacji.

Istniejące obecnie systemy 
Irygacyjne posiadają gęstą sieć 
kanałów stałych. Odstępy mię 
dzy tymi kanałami wynoszą z 
reguły od 80 do 150 m. W ten 
sposób tereny nawadniane po
dzielone są na drobne, Izolo
wane działki o powierzchni od 
3 do 10 ha. Kanały te stano
wią poważną przeszkodę dla 
nowoczesnych maszyn rolni
czych. Ponadto niewielkie roz

miary działek uprawnych unie 
możliwiają racjonalną eksplo
atację traktorów, kombajnów 
zbożowych 1 innych, nowocze
snych maszyn rolniczych.

Rada Ministrów ZSRR 
stwierdza, iż dotychczasowy 
system sztucznego nawadnia
nia wymagający stałych prac 
nad konserwacją kanałów i 
usuwaniem mułu, powoduje 
powstawanie wzdłuż kanałów 
licznych ognisk chwastów oraz 
szkodników rolnych.

NOWY SYSTEM 
NAWADNIANIA POL

W wielu przodujących koł
chozach i sowchozacb — czy
tamy w uchwale — a także w 
naukowo-badawczych ośrod
kach rolnych, opracowano 1 
zastosowano w praktyce nowe, 
bardziej doskonałe systemy 
irygacyjne. Stałe kanały na
wadniające zostały tam zastą
pione przez kanały prowizory
czne, które czynne są jedynie 
w okresie irygacji, poczym 
zgodnie z wymogami zmecha
nizowanej uprawy gleby, ule
gają zniwelowaniu.

Uchwała Rady Ministrów 
ZSRR przewiduje całkowite 
przestawienie się na nowy sy
stem nawadniania z zastoso
waniem prowizorycznych ka
nałów nawadniających.

Uchwała Rady Ministrów 
ZSRR zobowiązuje minister
stwo rolnictwa, ministerstwo 
uprawy bawełny oraz mini
sterstwo sowchozów do reali
zacji nowego systemu iryga
cyjnego w okresie najbliższych 
3 do 4 lat.

Prace nad zmodernizowa
niem i przebudową sztuczne
go systemu irygacyjnego doko 
nane zostaną sposobem mecha

nicznym. Uchwała precyzuje 
dokładnie ilość najróżnorod
niejszych maszyn, które dostar 
czone zostaną rolnictwu w clą 
gu najbliższego czasu dla re
alizacji planu przebudowy sy
stemu irygacyjnego.

Tak więc, ośrodki maszy- 
nowo-traktorowe oraz spec
jalne ośrodki maszynowe, któ 
re zajmują się zakładaniem 
ochronnych pasów leśnych 
wyposażone zostaną w 21.800 
specjalnych kopaczek oraz w 
wiele innych maszyn, skon
struowanych dla potrzeb bu
downictwa irygacyjnego.

Uchwała Rady Ministrów 
ZSRR formułuje obszernie 
program przygotowania kadr 
specjalistów, inspektorów 1 
mechanizatorów, którzy kie
rować będą pracami przy bu 
dowie nowego systemu iryga 
cyjnego. 

PLAM SZEŚCIOLETNI
WOJEWÓDZTWA KOSZALIŃSKIEGO

W zwycięskiej ofensywie 
koreańskie wojska ludowe 
wyzwoliły miasta Waegwan i Takudon

W okresie realizacji Planu 6-letnlego pa terenie na
szego województwa nastąpi poważny rozwój przemy
słu socjalistycznego. W stosunku do roku 1949 pro
dukcja przemysłu socjalistycznego wzrośnie prawie 
trzy i półkrotnie. W związku z rozwojem przemysłu 
zwiększy się liczba zatrudnionych w zakładach prze, 
myślowych, która do roku 1955 wzrośnie o 27.000 
osób. Na terenie województwa koszalińskiego pow
staną nowe fabryki i zakłady przemysłowe. W Ko
szalinie zostanie wybudowana chłodnia, nowa ro- 
szarnia lnu oraz odbudowana fabryka papieru. 
W Kołobrzegu powstanie olbrzymi kombinat prze- 
twórczo-rybny, fabryka tranu oraz fabryka mączki 
rybnej. Fabryka mączki rybnej wybudowana będzie 
również w Ustce. W Czaplinku zostanie wybudowana 
fabryka płyt torfowych oraz- fabryka tektury w 
Kępcu k/Słupska. Równomiernie ze wzrostem przę
słu kluczowego wzrastać będzie produkcja przemysłu 
drobnego. Wartość tej produkcji wzrośnie do roku 
1955 przeszło ośmiokrotnie. Wzrost produkcji prze
mysłu kluczowego zaspokoi potrzeby przemysłu dro
bnego, który uzupełni asortyment Jego produkcji 
oraz zlikwiduje dający się obecnie odczuć na tere
nie naszego województwa brak niektórych artykułów 
produkowanych przez przemysł drobny.

Delegacja amerykańska świadomie hamuje 
rozpatrzenie sprawy pokojowego uregulowania 

konfliktu koreańskiego
Posiedzenie Rady Bezpieczeństwa

MOSKWA (PAP). KORESPONDENT AGENCJI TASS 
DONOSI Z NOWEGO JORKU. ŻE W DNIU 17 SIERPNIA 
ODBYŁO SIĘ POD PRZEWODNICTWEM DELEGATA RA
DZIECKIEGO MALIKA KOLEJNE POSIEDZENIE RADY 
BEZPIECZEŃSTWA.

Otwierając posiedzenie Ma
lik oznajmił, że r.a posiedze
niu przy drzwiach zamknię
tych, które poprzedziło bezpo
średnio posiedzenie jawne, 
członkowie Rady dokonali wy 
mlany zdań na łemat zagad-

Deiegaci
na Miejską Konferencją Obrońców Pokoju

w Szczecinie

Jullttn IMUSiał del, na Miejską Konferencję 
Obrońców Pokoju z dzielnicy Szczecin . Północ

Na Miejska Konferencją Obrońców Pokoju 
pójdą, by wyrazić wolą ludzi miłujących pokój

Pracuję w ZJEDNOCZENIU FABRYKI OKUĆ I SPRZĘ 
TÓW METALOWYCH W SZCZECINIE, jako mistrz hydrau
liczny. V Plenum KC PZPR wytknęło jasną drogą, po któ
rej naród polski będzie kroczył do lepszego i szczęśliwsze
go jutra. Rozumiem więc, żewaika o pokój wymaga od 
każdego robotnika, chłopa i inteligenta pracującego — wzmo 
ionego wysiłku nad realizacją planu 6-letniego. Dlatego też 
w swojej codziennej pracy łączę walkę o pokój ze starania
mi o wzrost oszczędności w materiałach, których używam do 
remontu sieci wodnej, parowej 1 kanalizacyjnej. W lipcu 
br. zaoszczędziłem 72 tys. zł.

Dzięki zwiększeniu wydaj
ności i mechanizacji pracy o- 
raz wzrostowi zatrudnienia w 
naszej fabryce, produkować bę 
dziemy już w roku 1951 dwa 
razy więcej niż w roku bieżą
cym: najrozmaitszych łóżek, 
sprzętów lekarskich. Jak foteli 
dentystycznych i ginekologicz 
nych, apteczek itp.

Mieszkańcy Bloku 28. Ob
wodu 1, Dzielnicy Szczecin — 
Północ, wybrali mnie delega

tem na Miejską Konferencję 
Obrońców Pokoju. Dziękuję 
im za zaufanie, jakim mnie 
obdarzyli i oświadczam, że na 
konferencję pójdę razem z in
nymi delegatami dla wyraże
nia woli wszystkich ludzi mi
łujących pokój, którzy będą 
realizować Plan 6-letnl, Plan 
wzmocnienia światowego obo
zu pokoju pod przewodnic
twem Związku Radzieckiego.

HELENA OSSOWSKA, 
pracownica Państwowej 
Fabryki Sztucznego Jedwa 
biu nr 4 w Żydowcach, wy 
brana jednogłośnie przez 
załogą jako delegatka na 
Miejską Konferencję O- 
brońców Pokoju w Szczeci 
nie, znana jest z tego, że 
przoduje w pracy zawo
dowej i społecznej.

W czasie kampanii zbie
rania podpisów pod ape
lem sztokholmskim Ossow 
ska wyróżniła sie spośród 
setek agitatorów pokoju 
pracą uświadamiającą o 
konieczności aktywnej wal 
ki o pokój 1 zapałem w 
swej agitacyjnej działalno
ści.

Wiele milionów oszczęd
ności przyniosły państwu 
pomyslv racjonalizatorskie 
JANA SOBCZAKA, starsze 
go robotnika PFSJ nr 4 w 
Żydowcach.

— Dziękuję swoim współ 
towarzyszom pracy za wy
bór — mówi.

— Na Konferencji O- 
brońców Pokoju mówić bę 
dę o osiągnięciach produk
cyjnych naszej załogi, któ
ra wydajną pracą, realiza
cją zadań planu 6-letniego 
i podnoszeniem swojej 
świadomości politycznej 
będzie brała coraz żvwszy 
udział w walce o pokój.

nleń, Jakie wyłoniły się na po 
przednim posiedzeniu. Delegat 
radziecki stwierdził, że uczest
nicy posiedzenia przy drzwiach 
zamkniętych uważają za celo
we kontynuowanie tego ro
dzaju wymiany zdań.

Następnie Malik udzielił gło 
su delegatowi Kuby Alrarezo- 
wi.

Alvarez powtórzył znane Już 
wvwody delegata amerykań
skiego Austina i przedstawi
ciela Wielkiej Brytanii Jebba.

Następnie z dłuższym prze
mówieniem wystąpił delegat 
Stanów Zjednoczonych Austin, 
przedstawiając amerykański 
punkt widzenia na uregulowa
nie zagadnienia koreańskiego 
w sposób odpowiadający |mpe 
rialistom. W Istocie rzeczy Au 
stin przyznał, że domaga się 
podporządkowania Stanom 
Ziednoczonym zarówno połud
niowej Jak i północnel Korei.

Po Austinie przemawiał 
przedstawiciel Kuomintangu 
Tsiang T!n-Fu, który również 
usiłował zaprzeczyć, że blok 
anglo - amerykański dokonuje 
imperialistycznych agresji w 
Azji.

PRZEMÓWIENIE DELEGATA 
RADZIECKIEGO 

JAKUBA MALIKA

Następnie głos zabrał Malik, 
przemawiając w charakterze 
przedstawiciela Związku Ra
dzieckiego. Malik wskazał, że 
starał się znaleźć w oświad
czeniu Austina lakieś nowe e- 
lementy, lecz nic podobnegi 
oświadczenie delegata amery
kańskiego nie zawiera. Były 
nowe słowa, lecz treść pozosta
ła ta sama. Austin unikał ja
kiejkolwiek wzmianki o fak

cie zasadniczym — fakcie a- 
gresji Stanów Zjednoczonych 
przeciwko narodowi koreań
skiemu: nie dał on odpowie
dzi na fakty | dowody, przy
toczone przez delegację radziec 
ką w tej sprawie.

Malik zaznaczył, że Austin 
usiłował odwrócić uwagę mię
dzynarodowej opinii publicz- 
nei i Rady Bezpieczeństwa od 
wydarzeń mających obecnie 
miejsce w Korei.

Wskutek barbarzyńskie"'’ 
bombardowań amerykańskich
— powiedział Malik — w Ko
rei leje się krew ludzka, giną 
kobiety dzieci j starcy, a do- 
’ bek narodu koreańskiego 
jest niszczony. Tysiące żołnie
rzy amerykańskich ginie w 
Korei. Prasa amerykańska 
stwierdza, że dziesiątki tysięcy 
giną w Korei, nie wiedząc o 
co walczą i dlaczego umiera
ją. Malik podkreślił, że Austin 
unika mówienia o tych spra- 
wrch, operuiac ogólnikami i 
frazeologią na temat przy
szłych perspektyw.

Przed Radą Bezpieczeństwa
— powiedział dalej Malik — 
stoi zagadnienie pokojowego 
uregulowania problemu kore
ańskiego i problem ten powi
nien być rozstrzygnięty. Jed
nakże Słany Ziednoczone nie 
chcą uregulowania tego pro
blemu. Doleearia Stanów Żfed 
noczonych podkopuje 1 para
liżuje propozycje Związku Ra-

(Dokończenie na str 2)

J. La ha u t 
przewodniczący KP Belgii 
zamordowany 

przez faszystowskich 
zbrodniarzy

BRUKSELA (PAP). W nocy 
z piątku na sobotę w Seraing 
koło Liege zamordowany zo
stał przez terrorystów faszy
stowskich przewodniczący Bel 
gijskiej Partii Komunistycz
nej Julien Lahaut.

Zamordowany liczył lat 65.

^ĆBNiKZ OB KOREI I Sromołna klęska I hańba czeka amerykańskich napastników!

Uchwała Rady Ministrów 
ZSRR wskazuje na wstępie na 
olbrzymią rolę, jaką odgrywa 
sztuczne nawadnianie w rolnic 
twie Azji Środkowej i repu
blik zakaukazkich.

Sztuczna irygacja posiada 
Tównleż duże znaczenie w śród 
kowych pasach czarnoziemu o- 
raz w terenach stepowych eu
ropejskiej części ZSRR, gdzie 
przyczyni się skutecznie do 
walki z posuchą.

Rada Ministrów ZSRR 
stwierdza, iż wobec olbrzy- 
'mlch osiągnięć rolnictwa socja 
"listycznego, ogromnego pod-

PEKIN (PAP). Z Phenjanu 
JionoSzą, że dowództwo na
czelne sił zbrojnych Koreań- 
«kiej Republiki Ludowo-Demo 
leratycznej ogłosiło w dniu 18 
sierpnia rano następujący ko- 
pnunikat:

fc Na wszystkich frontach ar- 
*knia ludowa prowadziła w dal- 
Hpzym ciągu zacięte walki z 
TJwojskami amerykańskimi i 11- 
Ssynmanowskimi. Po przełama

niu oporu przeciwnika wojska 
ludowe kontynuują ofensywę. 

, Ważny węzeł obronny i ośro- 
.Sek komunikacyjny Takudon 
; mstał zajęty przez wojska lu- 
lowe, które zadały duże stra
sy przeciwnikowi.

ł Wojska ludowe, nacierające 
*vzdłuż południowego wybrze
ża, zadały ciężkie straty 25 dy 
wvizji amerykańskiej i oddzia
łom piechoty morskiej USA.

Oddziały armii ludowej, na 
ęierające w kierunku Wae- 
gwanu, zadały cios wojskom

amerykańskim | lisynmanow 
skim, usiłującym stawiać za
ciekły opór na wschodnim 
brzegu rzeki Naktong i wyko 
rzystującym w tym celu prze 
szkody naturalne oraz wy
godne pozycje obronne, jak 
również umocnienia i zasieki 
z drutów kolczastych. W wy 
niku natarcia w dniu 15.go 
sierpnia oddziały koreańskiej 
armii ludowej wyzwoliły w ca 
łości miasto Waegwan, waż
ny punkt obronny nieprzyja 
cielą.

W walkach o wyzwolenie 
Waegwanu oddziały armii lu 
dowej wzięły do niewoli zna
czną ilość nieprzyjacielskich 
żołnierzy j oficerów. Wielu 
żołnierzy 1 oficerów nieprzy
jaciela poległo. Wojska ludo 
we wzięły znaczną zdobycz, 
w tym 5 czołgów, 12 dział 105 
mm., 25 wyrzutni do poci, 
sków rakietowych i 81 miota 
czy min.



Rosną z dnia na dzień szeregi 
świadomych obrońców pokoju 
— realizatorów Planu Sześcioletniego

W odpowiedzi na apel kopalni im. J. Wieczorka, robotnicy 
Huty „Szczecin** i Parowozowni Głównej podjęli zobowiązania 

produkcyjne dla uczczenia I Ogólnopolskiego 
Kongresu Obrońców PoHoju

CAŁY NASZ <RAJ ŻYJE POD ZNAKIEM ZBLI
ŻAJĄCEGO SIĘ I KRAJOWEGO KONGRESU OBROŃ
CÓW POKOJU. ZAŁOGI ROBOTNICZE W CAŁYM 
KRAJU PODEJMUJĄ ZOBO WIĄZANIA PRODUKCYJ
NE DLA UCZCZENIA KONGRESU.

ODPOWIADAJĄC NA APEL KOPALNI IM. WIE
CZORKA ZAŁOGA PFSJ NR 4 W ŻYDOWCACH, JA
KO PIERWSZA W NASZYM WOJEWÓDZTWIE ZA
MANIFESTOWAŁA SWĄ WOLĘ POKOJU. PODEJ
MUJĄC ZOBOWIĄZANIA PRODUKCYJNE.

W ŚLAD ZA NIĄ PODEJMUJĄ ZOBOWIĄZANIA 
DALSZE ZAŁOGI PRZEDSIĘBIORSTW NA TERENIE 
SZCZECINA I CAŁEGO WOJEWÓDZTWA.

Zebrania załóg, na których 
podejmowane są zobowiązania, 
przekształcają sle w inanlfesta 
cje solidarności z bohaterskim 
ludem koreańskim, wyzwala
jącym zwój kraj spod okupa
cji amerykańskiej.

Na masówkach w poszczegól 
nych wydziałach Huty „Szcze
cin" padły pierwsze zobowią
zania.

Na zebraniu ekipy montażo
wej głos zabrał bezpartyjny 
robotnik Jan Busz.

— Towarzysze — mówił on 
— kraj nasz przygotowuje się 
obecnie do wielkiego Kongre- 
au.

Na Kongresie Obrońców Po 
koju w Polsce klasa robotnicza, 
masy pracujące zamanifestują 
awą niezłomną wolę walki o 
pokój, zamanifestują swe od
danie Polskiej Zjednoczonej 
Partii Robotniczej, która pro
wadzi nas do szczęśliwej przy- 
azłości, do socjalizmu, zamani
festuje wolę realizacji 6-let- 
niego Planu.

Dla uczczenia I Kongresu 
Pokoju proponuje zmontować 
1 oddać do użytku do 30 wrze- 
inia br. dwa bunkry na ka
mień wapienny, co pozwoli 
zmniejszyć załogę przy zała
dunku o 9 osób, a przy wyła
dunku o 5 osób.

Da to naszej hucie w stosun 
ku rocznym 4 mil. zł oszczęd
ności.

Burzliwymi oklaskami przyj 
mują słowa Busza członkowie 
ekipy montażowej.

Z poczuciem ogromnego zna 
czenia powziętej decyzji pod
chodzą do stołu 1 podpisują zo 
bowiązanie robotnicy Rani- 
szewskl, Fuks, Musiałowski, 
Ruda, Wójda, Paluch i Studziń 
■ki.

Zobowiązanie asze wykona 
my przed terminem — mówią 
robotnicy — niech wrogowie 
nasi widzą nasz zapał i naszą 
rosnącą siłę.

ZOBOWIĄZANIA 
PRODUKCYJNE 

SĄ NASZYM POWAŻNYM 
WKŁADEM W WALKĘ 

O POKÓJ

Tow. Władysław Surowiec 
wraz ze swoją grupą zobowią
zał się przeprowadzić wywóz 
hałdy popiołu o wartości 300 
tys. zł.

— Zobowiązujemy się—mó
wili robotnicy Włodarski, A- 
leksą i Siedlecki ze zmian? 
Lewandowskiego nt> wielkich 
piecach — pracować przy wy
ładunku rudy we trójkę, za
miast we czwórka. Czwarty ro 
botnik może być zatrudniony 
w Innym dziale.

Pracownicy działu finanso
wego huty: Nowakowski. Goł- 
ko. Osipowicz. Deręgowski Kle 
mens i Dziubińska skrócili 
dla Uczczenia Kongresu cykl 
Inkasowy od 15 do 5 dni, co 
pozwoliło na zwolnienie dla 
gospodarki narodowej 34 mil. 
zł oraz podjęli dalsze zobowią 
zania przyśpieszenia fakturo
wania.

Nasze zobowiązania są wkła 
dem w rozbudowę naszej hu
ty. wkładem w walką o pokój, 
są jeszcze Jednym ciosem, wy 
mierzonym w imperialistów. 
PIERWSZE ZOBOWIĄZANIA 

PRODUKCYJNE 
PAROWOZOWNI

SZCZECIN GŁĆWNY
Na ścianie — ogromny czer- 

wowr teanaparentt -Niech ty-

je bohaterski naród koreański, 
walczący o wolność I demo
krację ludową!"

W świetlicy zebrali się ko
lejarze. Przyszli tu bezpośred
nio od warsztatów, jy zamani
festować swą wolę obrony po- 
kołu — by podnieść głos pro
testu przeciw agresji amery
kańskiej w Korei.

Zebranie zagaił tow Opa- 
łowicz. — Zebrallśm sie tu — 
towarzysze — by podjęciem 
zobowiązań uczcić I Kongres

Pod hasłem wzmocnienia i rozszerzenia światowego ruchu 
w obronie pokoju 

odbyła się u Pradze potężna manifestacja 
z udziałem najwybitniejszych bojowników o pokój

PRAGA (PAP). PRAGA STAŁA SIĘ W CZWARTEK 
WIDOWNIA POTĘŻNEJ MANIFESTACJI POKOJOWEJ 
NA WIECU, NA KTÓRYM OBECNI BYLI WYBITNI 
PRZYWÓDCY ŚWIATOWEGO RUCHU W OBRONIE PO- 
KOJU Z PROF. FRYDERYKIEM JOLIOT-CURIE NA 
CZELE.

Na wiecu tym odczytana 
została deklaracja ludności 
Pragi, która wyraża gotowość 
wzmożenia wysiłków w obro
nie światowego pokoju 1 w bu 
dowie socjalizmu.

PRZEMÓWIENIE 
PROF. JOLIOT - CURIE

W swym przemówieniu 
prof. Jollot-Curle omówił suk 
cesy ruchu w obronie pokoju 
w okresie ostatnich 18 mie
sięcy. Podkreślił on, że w wy 
niku tych sukcesów, podżega 
cze wojenni zrozumieli, lż Ich 
zbrodnicze plany skazane są 
na fiasko.

„Musimy jednak zdać sobie 
sprawę — powiedział wielki 
uczony francuski — *e nie. 
bezpieczeństwo w chwili obe
cnej jest szczególnie wielkie. 
Szaleństwo 1 histeria, jakie 
ogarnęły tych zbrodniarzy, 
mogą popchnąć Ich do naj
gorszego. Nie ulega żadnej 
wątpliwości, że gdyby obóz 
wojny rozpętał nowy konflikt 
światowy — to zostanie on

Posiedzenie Rady Bezpieczeństwa
(Dokończenie ce sir. 1)

dzieckiego, zmierzające do po
kojowego uregulowania zagad 
nienia koreańskiego. Korzy
stając z poparcia krajów mar- 
shalowskich 1 wywieratąc pre 
sję na te kraje, Stany Zjedno
czone zablokowały propozycje 
radzieckie. Stany Zjednoczone 
sprzeciwiają się 1 przeszkadza 
ją przesłuchaniu przez Radę 
obu stron konfliktu koreań- 
skiego.

Malik zadał następujące py
tanie: Jak można mówić o po
kojowym uregulowaniu kon
fliktu bez wysłuchania opinii 
obu stron zaangażowanych w 
konflikcie, obu obozów wciąg
niętych do konfliktu? Każdy 
obiektywny, myślący logicznie 
człowiek musi dojść do wnio
sku, że należy wysłuchać obu 
stron. Jest to Jasne zarówno z 
punktu widzenia zdrowego roz 
<->dkn Jak 1 postanowień Kar
ty Narodów Zjednoczonych. 
Mimo to Stany Zjednoczone o- 
ponują przeciwko temu. Stany 
Zjednoczone wysuwają agre
sywne propozycje, zmierzające 
do rozszerzenia wojny | chwa-

Pokoju w naszym kraju. Rea
lizujemy Plan 6-letni, budu
jemy podstawy socjalizmu w 
naszym kraju 1 dlatego wal
czymy o pokój. Kolejarze na
szego Oddziału wzmożoną pra 
cą uczczą Kongres.

Na trybunę wchodzi przo
downik pracy tow. Franciszek 
Hajduga.

— Dla uczczenia Kongresu zo 
bowiązujemy się skrócić głów- 
wną naprawę tokarni do wytła
czania opasek na tłoki parowo

zu. Plan przewidywał ukończę 
nie naprawy w końc” września, 
wykonamy tę naprawę o mie
siąc wcześniej. Wykonywanie 
opasek tłokowych pozwoli 
nam usprawnić pracę parowo 
zów. Będzie to naszym wkła
dem w walkę o pokój.

Głos zabiera tow. Ostap. — 
Zobowiązujemy się ponadpla
nowo wykonać przeróbkę wa
gonu turystycznego Nr 0213054 
1 ukończyć ją 25 sierpnia — w

pokonany. Nie chcemy Jed
nak, aby pokój został osią
gnięty drogą zniszczeń i 
śmierci. Oto dlaczego wzmac
niamy 1 rozszerzamy naszą 
akcję w obronie pokoju. Naj
ważniejszym zadaniem było 
przeciwstawienie się najwięk 
szemu niebezpieczeństwu — 
użyciu bomby atomowej. Dla 
wykonania tego zadania uch
waliliśmy Apel Sztokholmski, 
pod którym złożono już 276 
milionów podpisów. Nawet 
amerykańscy mężowie stanu 
— zwolennicy wojny atomo
wej — rozumieją co oznacza 
tak wielki sukces tej akcji*',

PRZEMÓWIENIE 
ILJI ERENBURGA

„Wrogowie pokoju — powie 
dział Erenburg — pytają ob
łudnie dlaczego domagamy 
się zakazu użycia bomb ato
mowych, lecz nie Innych 
bomb. Apel sztokholmski o 
zakaz bomby atomowej jest 
dopiero plerwszwm krokiem

lą się, że mają zamiar wysłać 
do Korei znaczną Ilość wojsk, 
posłać na śmierć wielu ludzi 
dlatego tylko, że chcą tego ko
ła rządzące Stanów Zjednoczo
nych. By zamaskować agresyw 
ne zamiary tych kół delegat 
USA mówi znowu o wpływach 
Związku Radzieckiego. Jednak 
że Związek Radziecki nie uży
je swego wpływu na wzór a- 
merykańskl w taki sposób, w 
jaki uczynił to Acheson. wy
wierając wpływ na LI Syn- 
Mana podczas wyborów w ma 
ju.

Malik przypomniał, że dele
gacja radziecka oświadczyła, 
że jest gotowa wziąć udział w 
pokojowym uregulowaniu za
gadnienia koreańskiego w Ra
dzie Bezpieczeństwa. Jednakże 
rząd USA 1 delegacja amery
kańska podkopują 1 paraliżują 
propozycje ZSRR w sprawie 
pokojowego uregulowania za
gadnienia koreańskiego I blo
kują uzasadnione i legalne pro 
pozycje radzieckie w sprawie 
wysłuchania obu stron. Postę
pując w ten sposób delegacja 
amerykańska przeszkadza roz
patrzeniu przez Radę Bezple-

ten sposób 1 nasi robotnicy 
przyczynią się do obrony po
koju.

W imieniu młodzieży zabie
ra głos zetempowiec Stanisław 
Pruszyńskl. — Cała nasza mło 
dzież — mówi on — bierze ak 
tywny udział w walce o pokój.

Przesyłamy nasze pozdrowię 
r/i bohaterskiej młodzieży ko 
reańskiej walczącej o wol
ność i zapewniamy ją, że 
zwiększymy swoje wysiłki w 
walce o ugruntowanie pokoju. 
Zobowiązujemy się utworzyć 
brygady młodzieżowe w war
sztatach, objąć współzawodnic 
twem pracy całą młodzież, wal 
czyć o socjalistyczną dyscypli
nę pracy i oszczędność mate
riałów. Przekazujemy z fun
duszów koła ZMP 5000 zł. na 
pomoc młodzieży koreańskiej.

Burzliwymi oklaskami przy 
jęli zebrani kolejarze podjęte 
zobowiązania.

Znany przodownik pracy 
tow. Jończyk wezwał do pod
jęcia zobowiązań wszystkich 
maszynistów. Na zakończenie 
przyjęto rezolucję, w której ze 
brani kolejarze wyrażają swą 
solidarność z walką bohater
skiego ludu Korei.

na drodze utrwalenia pokoju. 
Wkroczenie na drogę utrwa
lenia pokoju nie byłoby moż
liwe bez uczynienia tego 
pierwszego kroku, ale obec
nie, gdybyśmy ten krok uczy 
nlll, nie mrmy zamiaru się 
zatrzymywać.

Nasza organizacja nie Jest 
organizacją, występującą je
dynie przeciwko bombie ato
mowej. Jest ona organizacją 
obrońców pokoju.

Organizacja nasza domaga 
się ograniczenia wszelkiego 
rodzaju zbrojeń 1 położenia 
kresu propagandzie wojen
nej. Zebraliśmy olbrzymią 
ilość podpisów pod Apelem 
Sztokholmskim. Ale to nie 
wszystko. Sporządzimy listy 
podżegaczy wojennych, pro
pagujących nową wojnę. W 
ten sposób ci wrogowie ludz
kości nie będą mogli uniknąć 
odpowiedzialności.

Nasi wrogowie — powie
dział dalej Erenburg — twier 
dzą obłudnie, Jakobyśmy po 
tępiał! jedynie bombę atomo 
wą, a nie agresję. To kłam
stwo! Mieszanie się do spraw 
innych narodów — jest agre
sją, a tę potępiamy jak 
najbardziej stanowczo".

czeństwa sprawy pokojowego 
uregulowania zagadnienia ko
reańskiego.

Związek Radziecki — mówił 
dalej Malik — getów jest 
wziąć czynny udział w pokojo
wym uregulowaniu zagadnie
nia koreańskiego za pośrednic
twem Rady Bezpieczeństwa, 
jednakże Stany Zjednoczone 
nie chcą tego, ponieważ dążą 
do rozszerzenia konfliktu, a 
nie do jego pokojowego uregu 
lo wania.

Podkreślając, że zgodnie z 
Kartą NZ Rada Bezpieczeńst
wa jest organem, którego głów 
nym zadaniem 1e3t strzeżenie 
pokoju światowego, Malik we
zwał Radę do wykonania jej 
obowiązku i doprowadzenia do 
pokojowego uregulowania sy
tuacji w Korei. Malik podkre
ślił ponownie, że propozycje te 
napotykają „cały mur prze
szkód wzniesiony przez Stany 
Zjednoczone 1 kraje podlega
jące ich wpływom".

Po przemówieniu Malika po 
siedzenie Rady Bezpieczeńst
wa zostało zamknięte, a na
stępne posiedzenie wyznaczone 
na wtorek 22 sierpnia-

Warszawa czci pamięć bojowników 
o sprawę ludu pracującego 
Iow tow. HIBNERA, RUTKOWSKIEGO i KNIEWSKIEGO

W związku z przypadającą w tych dniach 25 rocz
nicą zamordowania przez reżim burżuazyjny bojowników 
o sprawę ludu pracującego

HIBNERA WŁADYSŁAWA, członka komitetu war
szawskiego KPP, RUTKOWSKIEGO nENRYKA, członka 
komitetu dzielnicowego KZMP Wola 1 KNIEWSKIEGO 
WŁADYSŁAWA, członka KZMP — Prezydium Stołecznej 
Rady Narodowej ńa posiedzeniu w dniu 17 bm. dla ucz
czenia ich pamięci uchwaliło: ulice historycznie związa
ne z ujęciem wielkich synów klasy robotniczej przez sie
paczy sanacyjnych nazwać Ich Imieniem.

Ulicę Zgoda, przemianowano na ulicę Władysława 
Hibnera. Ulicę Chmielną na odcinku od Nowego światu 
do Marszałkowskiej przemianowano na ulicę Henryka 
Rutkowskiego, zaś ulicę Złotą na odcinku od Zgody do 
Marszałkowskiej — na ulicę Władysława Kniewsklego.

Obrady Biura Stałego Komitetu
Światowego Kongresu Obrońców Pokoju

PRAGA (PAP). Pod prze
wodnictwem PIĘTRO NEN- 
NI, obradujące w Pradze 
Biuro Światowego Komitetu 
Obrońców Pokoju zakończyło 
dyskusję nad pierwszym pun 
ktem porządku dziennego — 
a mianowicie nad wynikami 
akcji zbierania podpisów pod

17 uo / n / e n I e 
hitlerowskich zbrodniarzy wojennych 
stanowi konkretny dowód przygotowań wojennych USA

GENEWA (PAP). JAK DONOSZĄ Z PARY2A, PREZES HO
NOROWY MIĘDZYNARODOWEJ FEDERACJI B. WIĘŹNIÓW PO
LITYCZNYCH (FIAPP) PUŁKOWNIK MANHES PRZESŁAŁ DO 
PREZYDENTA USA TRUMANA PROTEST, W KTÓRYM CZY
TAMY M. INN.:

Międzynarodową Federacja B. 
Więźniów Politycznych (FIAPP) 
dając wyraz głębokiemu oburze
niu milionów twych członków, 
protestuje jak najenergiczniej 
przeciwko bezprawnej decyzji a- 
merykańsklch władz okupacyj
nych w Niemczech Zachodnich, 
które, unieważniając wyroki try
bunału norymberskiego, wypuści
ły na wolność niemieckich poten
tatów z Zagłębia Ruhry oraz b. 
ministrów hitlerowskich, bezpo
średnich winowajców rozpętania 
drugiej wojny światowej.

Uwolnienie tych ludzi, wyspe-

Apelem Sztokholmskim i moż 
liwośclami dalszego jej roz
szerzenia.

Obecnie, kiedy zagwaranto 
wany Jest sukces kampanii 
sztokholmskiej, KOMITET 
ZAMIERZA ROZPOCZĄĆ AK 
CJĘ PRZECIWKO WSZEL
KIM FORMOM PRZYGOTO
WAŃ DO WOJNY, A SZCZE 
GOLNIE PODJĄĆ AKCJĘ 
W KIERUNKU POWSZECH
NEGO OGRANICZENIA 

ZBROJEŃ.
W dniu 17 sierpnia Biuro 

nrzystąpiło pod przewodnic
twem LOUIS SAIŁŁANTA 
do dyskusji nad drugim pun- 
ktem porządku dziennego, • 
mianowicie do omówieni* 
przygotowań do II światowe
go Kongresu Obrońców Po
koju.

Chłopi niem>eccy 
nie chcą oddać ziemi 

pod budowę 
amerykańskiego lotniska

BERLIN. (PAP). Z NorymberM 
donosi agencja ADN, to okoliosał 
chłopi złożyli na ręce burmlotrM 
protest przeciwko budowlo nowe
go lotniska amerykańskiego M 
terenach, zajętych dotychczas po* 
uprawę jarzyn 1 stanowlącyeb 
podstawę egzystencji miejscowej 
ludności. Chłopi oświadczyli, to 
nie opuszczą dobrowolnie swej 
ziemi I te będą stanowczo prze
ciwstawiali się planom wojennyaj 
amerykańskich strategów atomo
wych.

cjallzowanych w przygotowywa
niu agresji, rzuca nowo twlatle 
na zamiary amerykańskich włada 
okupacyjnych w Niemczech 1 sta 
nowi konkretny objaw przygoto
wań wojennych, Zamiast ponleM 
surową karę, jak tego wymaga
ją układy poczdamskie, zbrodnia
rze cl odzyskują wolność, ażeby, 
zgodnie z planem Schumana, w 
interesie amerykańskich podżega
czy wojennych 1 pod Ich kontro
lą objąć znów kierownicze stano
wiska w przemyśle wojennym 
Zagłębia Ruhry,

Cały kraj 
obchodzić będzie 

uroczyście 
Święto Lotnictwa
WARSZAWA (PAP). Tego

roczne Święto Lotnictwa, przy 
padające na dzień 23 gierpnia, 
t. j. w szóstą rocznicę wejścia 
po raz pierwszy do akcji bojo
wej odrodzonego lotnictwa poi 
skiego w walce przeciwko hi
tlerowskiemu najeźdźcy, obcho 
dzone będzie niezwykle uroczy 
ścle, pod hasłem „LOTNIC
TWO POLSKI LUDOWEJ W 
SŁUŻBIE I OBRONIE POKO
JU".

Z okazji Święta Lotnictwa 
w dniu 19 bm. odbędą się aka
demie na terenie całego krajn 
z centralną akademią w War 
stawie w sali Rady Państwa, 
w czasie której przemówią wi
ceprzewodniczący Stołecznej 
Rady Narodowej, Michał Kra
jewski i dowódca wojsk lotni
czych, gen. Aleksander Ro- 
meyko.

W niedzielę, dnia 20 sierpnia 
na lotnisku Okęcie w Warsza
wie o godz. 15 nastąpi otwar
cie pokazów lotniczych, zorga
nizowanych na wielką skalę.

Marzeniem Trumana jest „zjednoczente" Europy
(..I*. HumanlU'*)



Skutki bezdusznej biurokracji

Jak Zjednoczenie Przemysłu Włókien Sztucznych 
hamuje walkę organizacji partyjnej i załogi PFSJ nr. 4 

o upłynnienie remanentów
Plan Sześcioletni przewiduje znaczną obniżką koiitćw wlainyeh 

we wszystkich dziedzinach gospodarki narodowej. Obniżeni* kosz
tów własnych produkcji w przemyśle socjalistycznym wynieść ma 
eo najmniej 17 proc, i to przy znacznej poprawie Jakości wy
robów.

Uzyskane obniżki kosztów włas
nych w wysokości wymaganej 
przez Plan 6-letni, Jest podstawo
wym warunkiem jego wykonania. 
Potanienie bowiem produkcji to
warów i usług, w najważniejszych 
tylko działach gospodarki narodo
wej, przyniesie sumę około I bi
lionów złotych. Suma ta stanowi 
połowę nakładów Inwestycyjnych, 
których dokonamy w Planie Sze
ścioletnim.

„BEZ UZYSKANIA PLANOWEJ 
OBNI2KI KOSZTÓW WŁAS
NYCH, — powiedział tow. Minc,— 
NIE MO2NA BYŁO BY PRZEPRO-

ma między innymi w oparciu o 
wszechstronną oszczędność 1 bez
względną walkę z wszelkim mar
notrawstwem, ustalona została 
przez Plan jako jedno z podsta
wowych zadań.

I dlatego każdy sukces w obni
żeniu kosztów własnych — to przy
śpieszenie wykonania Planu Sześ
cioletniego, każda zaś przeszkoda — 
to opóźnienie realizacji naszych 
gigantycznych zamierzeń.

Józef Baran

WADZIĆ OKOŁO 50 PROC. PLA
NOWANYCH INWESTYCJI, CZY
LI NIE M02NA BYŁO BY WY
KONAĆ PLANU SZEŚCIOLET
NIEGO".

Podstawowymi źródłami obniżki 
kosztów własnych sąt wzrost wy
dajności pracy, który przewyższy! 
musi wzrost płac, oszczędności u- 
zyskane na zużyciu surowców 1 
materiałów pomocniczych, na zu
życiu maszyn, narzędzi I urządzeń 
technicznych, ■ na zużyciu energii 
elektrycznej oraz przyśpieszeniu 
obiegu środków obrotowych I n- 
plynnlenlu remanentów.

Jak organizacja partyjna PFSJ Nr. 4 
rozpoczęła walkę o upłynnienie 

remanentów
opierając się na doświadcze

niach Państwowych Zakładów 
Przemysłu Bawełnianego im. 
Stalina w Łodzi 1 Hajduckich Za
kładów Hutnlczyoh — Komitet 
Zakładowy PZPR przy Fabryce 
Mtucanego Jedwabiu w 2ydow- 
eaeh przedyskutował na jednym 
w swych zebrań sprawę rozpo- 
eaąela na terenie fabryki walki 
o upłynnienie remanentów 1 szyb- 
gnp obieg środków obrotowych.

Organizacja partyjna, realizując 
podjętą uchwalę, powołała do ży- 
Oia specjalną komisję, składającą 
się a robotników 1 pracowników 
fabryki, w celu wyszukania na 
ęęronte fabryki odpowiednich ro
tor* materiałowych 1 gotówko
wych, nadających się do upłyń- 
Hienia.

Zaproszono również do pomocy

nlenla Zjednoczenia Przemysłu Włó 
kleń Sztucznych.

Wykaz remanentów przeznaczo
nych do upłynnienia, fabryka musi 
przesyłać Zjednoczeniu, które z ko
lei oferuje Je najpierw fabrykom 
swojej branży, potem, jeśli nie ma 
zbytu w branży włókien sztucz
nych, Zjednoczenie oferuje zbędne 
materiały przemysłowi włókienni
czemu, następnie po upływie kilku 
tygodni — Innym przedsiębiorstwom 
państwowym 1 na koniec spółdziel
niom pracy.

Tymczasem do fabryki przybyli 
przedstawiciele kilku miejscowych 
spółdzielni pracy dla zakupienia 
zbędnych remanentów. Zawiadomio
no o tym Zjednoczenie, które po 
długim oczekiwaniu przesłało z po
wrotem zapotrzebowanie spółdzielni 
1 nie zgodziło się na sprzedaż re
manentów fabrycznych, motywując 
to tym, że spółdzielnie mogą w po
trzebno surowce zaopatrzyć się w 
swoich branżach.

Rezultat jest taki, te zbędne ma
teriały leżą w fabryce. Zjednocze
nie nie ehce Ich sprzedać spółdziel
niom, mimo, że samo nie znalazło 
nabywcy — a załoga PFSJ Nr « 
przestała walczyć o upłynnienie re
manentów.

Skończyć 
z biurokracją

Na V Plenum KC naszej Partii 
mówił tow. Bierut!

„O OLBRZYMICH REZERWACH 
SIŁ I ŚRODKÓW NIEWYKORZY
STANYCH I NIEURUCHOMIO- 
NYCH WSKUTEK NASZEJ NIEZA
RADNOŚCI, WSKUTEK WADLIWEJ 
ORGANIZACJI PRACY, WSKUTEK 
BEZTROSKIEGO LUB TEŻ BIURO
KRATYCZNEGO STOSUNKU DO 
POSTAWIONYCH ZADAŃ — MÓ
WILI OBSZERNIE TOWARZYSZE 
W DYSKUSJI. NIE PODOBNA WY
PLENIĆ SKUTECZNIE TEJ ZMORY 
BEZDUSZNOŚCI, BEZTROSKI I.UB 
KARYGODNEGO WPROST STO
SUNKU POSZCZEGÓLNYCH JED
NOSTEK DO ZADAŃ ZESPOŁU 
PRODUKCYJNEGO... DO WŁASNO
ŚCI SPOŁECZNEJ, JEŚLI NIE BĘ
DZIEMY BEZ USTANKU MOBILI
ZOWALI CZUJNOŚCI MAS, JEŚLI 
NIE ZAKTYWIZUJEMY DO W ALKI 
O PLAN PRODUKCYJNY ZARÓW
NO CAŁEJ KLASY ROBOTNICZEJ, 
JAK I KAŻDEGO POSZCZEGÓL
NEGO JEJ CZŁONKA".

Te iłowa tow. Bieruta wakarują 
wyraźnie, te organizacja partyjna 
przy PFSJ, która zmobilizowała ca
łą załogę do walki o oszczędność, 
musi wydać bezwzględną walkę 
oportunizmowi, który usadowił się 
w ogniwach Zjednoczenia Przemysłu 
Włókien Sztucznych, bezdusznemu, 
biurokratycznemu stosunkowi do 
zagadnienia obniżki kosztów włas
nych produkcji 1 spowodować, aby 
spółdzielnie pracy, którym Plan 
Sześcioletni przeznacza poważne za
danie powiązania swej produkcji 
■ przemysłem państwowym , prze
rabiania odpadków a przemysłu 
kluczowego — mogły zakupić zbęd
ne remanenty.

Obniżka bowiem kosztów o 1T 
proe. w ciągu < lat, która nastąpić

komisji ekipy Narodowego Ban
ku Polskiego.
Komisja stwierdziła, że przekra
czane są systematycznie normaty
wy materiałowe, potrzebne do 
produkcji. Wyszło na Jaw, że obieg 
środków gotówkowych, Inkasa na
leżności oraz zbyt wytwarzanej pro
dukcji odbywają się bardzo często 
opieszale 1 w sposób niedostatecz
nie zorganizowany, oo wpływa na 
wzrost kosztów własnych. Okazało 
się wreszcie, że kadry są niewłaś
ciwie rozstawione i w swląsku a 
tym istnieją poważno rezerwy ludz
ku, oraz że wskutek ciągłych nie
doborów pieniężnych fabryka zmu
szona Jest płacić około ś» mlL zł 
samych odsetek za udzielane jej 
pońyozld, a sama posiada w irielu 
Instytucjach poważno należności.

Mobilizacja całej załogi 
gwarancją sukcesów w walce 
o obniżenie kosztów własnych

Nowa szkoła podstawowa, wybudowana w Warsza
wie przy ul. Kopernika będzie oddana do użytku przed 
1 września br. Nowa szkoła pomieści 2.500 uczniów.

Organizacja partyjna przystępna 
ą holel do przeniesienia tego aa- 
gadnlenla na oddziały J przepro
wadzenia pracy politycznej wśród 
załogi w eelu zmobilizowania każ
dego robotnika do walki o upłyn
nienie remanentów.

Przede wszystkim rozpoczęła pra
cę grupa agitatorów, popularyzując 
to zagadnienie wśród robotników. 
W gazetce ściennej ukazały się od
powiednie artykuły.

Następnie z Inicjatywy organlza- 
cjt partyjnej odbyły się nsrady od
działów produkcyjnych, na których 
dyskutowano projekt organizacji 
partyjnej 1 wysuwano własno wnio
ski.

I tak robotnik wójtowie* wskazał 
na fakt, to zmechanizowany pro
ces produkcyjny unormowany ro- 
oeptą chemiczną, nie jest właściwy, 
gdyż na oddziale alka 1 celulozy 
proces dojrzewania jest za długi 1 
można go skrócić o lg godzin.

Na masówce cała załoga zobowią
zała się pod kierownictwem orga
nizacji partyjnej przystąpić do wal
ki o upłynnienie remanentów 1

osiągnąć sumę *Tł mil. *t oszczęd
ności do 1 października ba*

Bezduszna 
biurokracja 
zahamowała 

inicjatywę 1 zapal 
robotników

Pod stałą kontrolą organizacji 
partyjnej załoga rozpoczęła walkę 
o upłynnienie remanentów I obieg 
środków obrotowych. W mobilizo
waniu robotników do walki o wy
konanie zobowiązania brała udział 
grupa agitatorów, grupy partyjno, 
grupy związkowe oraz gazetki ścien
ne.

Po kliku tygodniach fabryka 
upłynniła Już remanenty na 1TI mil. 
zł.

Ale od pewnego czasu akcja ta 
została zahamowana na skutek ka
rygodnego stosunku do tego zagad-

Podręczników Szkolnych. O- 
pracowała ona komplety pod 
ręczników dla poszczegól
nych klas i dokonuje roz
działu książek na poszczegól 
ne województwa. Analogicz
ne komisje wojewódzkie 
(przy wydziałach oświaty 
prezydiów Woj. Rad Narodo
wych) ustalają potrzeby te
renu, rozdzielają podręczni
ki na powiaty i uczuwać bę
dą nad spray nym przeprowa 
dzaniem rozdziału. W każ
dym powiecie „Dom Książki" 
uruchomi 3—5 punktów 
sprzedaży podręczników 
szkolnych, które nabywać bę 
dzie można poprzez kierow
nictwo szkół. Zapotrzebowa
nie naszych szkół na podrę
czniki wynosi w r. b. około 
20 milionów podręczników!

Zadania 
kierownictwa szkół 

i Komitetów 
Rodzicielskich

Bliski termin rozpoczęcia 
roku szkolnego stawia obec
nie poważne zadania przed 
terenowymi organami szkol
nymi, kierownictwem szkół 
i Komitetami Rodzicielskimi. 
Muszą one dołożyć wszelkich 
starań, by pomoc, jaką udzie 
lito i udzieli szkolnictwu pań 
stwo, została jak najlepiej 
wykorzystana. A na tym od
cinku obserwujemy jeszcze 
wiele braków,

I tak np. niemal na każdej 
konferencji, czy zebraniu 
oświatowym rozlegały się gło 
sy narzekające na brak sprzę 
tu i pomocy naukowych, u- 
trudniających pracę peda
gogiczną, wpływających u- 
jemnie na wynik nauczania. 
Tymczasem Centrala Zaopa
trzenia Szkół, której plan 
pracy przewidywał rozprowa 
dzenie w ciągu półrocza po
mocy szkolnych za 2 miliar
dy złotych — otrzymała do
tychczas zgłoszeń wydziałów 
oświatowych Rad Narodo
wych na sumę zaledwie trzy 
czwarte miliarda.

Jest to karygodna opie
szałość.

Za kilka dni rozpocząć się 
ma planowe zaopatrywanie 
młodzieży w podręczniki, któ 
re będą rozprowadzane przez 
szkoły. Pełne zapotrzebowa
nie pokryte zostanie do listo 
pada br. Zawczasu jednak 
trzeba pomyśleć o magazy
nach, , mogących w terenie 
pomieścić nadsyłane książki 
i skąd mogłyby je szkoły od 
blerać. Tu wyłania się rów
nież sprawa ewentualnego 
wydawania szkołom książek 
na kredyt. Sprawę tę winny 
rozpatrzyć komisje wojewódz 
kie do spraw rozprowadzania 
podręczników szkolnych, w 
rzadkich bowiem tylko wy
padkach uda się zapewne Ra 
dzie Pedagogicznej 1 Komite 
tom Rodzicielskim i Opiekun 
czym zdobyć potrzebną kwo
tę na zakup kilku tysięcy 
nodręczników przed począt
kiem roku szkolnego. A prze 
cięż rozprowadzanie książek 
rozpoczyna się już począwszy 
od 20 bm.

Zawczasu pomyśleć o moi 
liwych trudnościach i posta
rać się je usunąć — to wa
runek dobrego przygotowa
nia szkół do nowego roku 
szkolnego. S

lir?

Dowodem głębokiej troski 
władzy ludowej o wzrost oś
wiaty wśród ludności wiej
skiej, tak pokrzywdzonej 
pod tym względem za rzą
dów kapitalistyczno-obszar- 
niczych, jest uruchomienie 
w roku bieżącym, obok szkół 
dla młodzieży, wielu nowych 
szkół podstawowych dla do
rosłych, pracujących w 
PGR-ach, spółdzielniach pro 
dukcyjnych. I tak np. w woj. 
łódzkim powstaną 53 takie 
szkoły. By umożliwić dalszą

SPROSTOWANIE
W związku z samleszczo 

ną w naszym piśmie w 
dniu 16. VIII. br. notatką 
pt. „Plany w biurku a dy
rektor na urlopie” wyja
śniamy, że dyrektor Kowal 
przed swoim wyjazdem od 
dał plan do analizy ob. 
Wojciechowskiemu. Ten 
poza wykonywaniem prac 
■wiązanych z jego zajęcia
mi służbowymi, podjął się 
dokonania analizy planu 1 
częściowo pracę tę wyko
nał. Wystąpił on jednak ■ 
wnioskiem do dyrekcji, 
aby pracę tę przeprowa
dziła większa grupa pra
cowników, gdyż termin 
■ukończenia analizy był 
bliski

Błędnych informacji o 
tym, jakoby plan materia
łowy dyrektor Kowal zamk 
nął w biurku, udzielił pra
cownikowi naszej Redak
cji ob. JÓZEF BRODA pra 
oownik Biura Planowania 
Gasowpi Ęngeęln,/

naukę absolwentom kursów 
początkowego nauczania — 
przy szkołach tych otwarte 
zostaną klasy wstępne, przy
gotowujące kandydatów do 
szkół podstawowych dla pra 
cuiących.

Rozbudowa 
szkół TPD

Ogromnie ważną rolę w na 
szym szkolnictwie spełniają 
szkoły TPD, wychowujące 
młodzież w duchu socjalisty
cznej moralności, socjalisty
cznego stosunku do pracy, 
w duchu proletariackiego in
ternacjonalizmu i braterst
wa wszystkich ludzi pracy. 
Toteż rozbudowa szkół TPD 
jest poważnym orężem w to
czącej się u nas walce z ciem 
notą j obskurantyzmem.

Na dzień 31 grudnia 1947 
roku mieliśmy zaledwie 5 
szkół RTPD z 1645 uczniami. 
W 1949 roku szkół TPD było 
już 134 z przeszło 50 tysiąca 
ml uczniów. W nadchodzą
cym roku szkolnym 1950/51 
TPD prowadzić będzie 200 
szkół różnych typów, których 
liczba uczniów wynosić bę
dzie 100 tysięcy dzieci.
20 milionów nowych 

podręczników 
szkolnych otrzyma 

młodzież
Należyte rozprowadzenie 

podręczników wśród młodzie 
ży szkolnej, tak ważne dla 
zorganizowania właściwej 
pracy w szkole zostanie w 
tym roku rozwiązane w no
wy sposób. Przy Ministerst
wie Oświaty powołano mia
nowicie specjalną Komisję 
Centralną Rozpjowadzeiiia

0 dobre przygotowanie szkół 
do nowego roku szkolnego

Niespełna dwa tygodnie 
dzieli nas od początku 
nowego roku szkolnego.

Toteż przygotowania doń 
trwają w całej pełni. Dzie
siątki nowych szkół otworzy 
w tym roku swe podwoje. 
Prace przy budowie zarówno 
nowych gmachów, jak i re

moncie starych, posuwają 
się intensywnie naprzód — 
w bieżącym roku Państwo 
wyasygnowało na ten cel 
10,7 miliarda złotych. W wy
siłkach swych spotyka się 
rząd nasz z pełnym zrozu
mieniem społeczeństwa, któ
re składa również znaczne 
fundusze na ten cel.

Tysiące nowych szkół
Ożywioną działalność roz

wijają w związku z począt
kiem nowego roku szkolne
go Komitety Opiekuńcze i 
Rodzicielskie, które dokłada
ją wiele starań, by stworzyć 
możliwie najlepsze warunki 
nauki dla młodzieży, a pracy 
dla nauczycielstwa. I tak np. 
w szkołach podstawowych w 
Bielsku oddano do użytku 4 
nowe pracownie naukowe, 
ufundowane przez Związek 
Cechów Rzemieślniczych, a 
Komitety Rodzicielskie w 
tym mieście zakupiły pomo
ce naukowe dla szkół na su
mę 4.850 tys. zł. oraz sprzęt 
sportowy, wartości 521 tys. 
zl. Komitet Rodzicielski w 
Czuchowle, pow. Rybnik, za
ofiarował 1.600 płyt cemento 
wych na wybrukowanie bo
iska szkolnego. Komitet Ro
dzicielski w Miechowie, pow. 
Bytom, wyasygnował pół mi
liona zł na remont budynku 
szkolnego, zaś Komitet Ople 
kuńczy w Żerdzi, pow. Puła
wy, zmobilizował miejscowe

społeczeństwo i wybudował 
nową szkołę.

Przykładów tego rodzaju 
można by mnożyć mnóstwo.

Ogółem w woj. katowickim 
remontuje się 530 szkół, w 
woj. krakowskim powstanie 
w roku bieżącym 100 no
wych gmachów szkolnych 
(m. in. olbrzymi gmach w 

Nowej Hucie), w woj. szcze
cińskim remontuje się 104 

obiekty, w woj. lubelskim po 
wstaje 30 nowych szkół pod
stawowych, w Lublinie zaś 
zakończono prace remonto. 
we w 4 szkołach. W woj. rze 
szowskim w pracach remon
towych przodują powiaty: 
łańcucki, krośnieński 1 prze
worski, które wyremontowa
ły już 60 proc, szkół.

Warszawa otrzyma 5 no
wych gmachów szkolnych, 
które pozwolą zwiększyć licz 
bę miejsc w szkołach war
szawskich o 3 tys. uczniów. 
Przed rozpoczęciem roku 
szkolnego odnowionych zo
stanie 99 gmachów szkol
nych.

Troska władzy ludowej o wzrost oświaty 
wśród ludności wiejskiej

WYKONANIE PLANU 6-LEINIEGD » NASZEJ EROWE 
to bodną dobrze pracującej spółdzielni produkcyjnej

Niedawno przed V Plenum 
KC laczęliśmy w naszej gro 
madzie organizować spóidziel 
nlę produkcyjną. Dotychczas 
na 98 osadników statut spół 
dzielni podpisało 26. Praca 
nasza przy werbowaniu no
wych członków polega na po 
pularyzowaniu osiągnięć ist
niejących już spółdzielni. Je
steśmy w trakcie organizacji 
spółdzielni produkcyjnej. Już 
w jesieni przystępujemy do 
wspólnych siewów. Nasze po
la przestaną być drobnymi 
poletkami, odległymi od go
spodarstwa po kilka kilome
trów. Prowadzone są już w 
gromadzie pomiary i do wy
konania zadań planu 6-let- 
niego przystąpimy lepiej przy 
gotowani, niż gdybyśmy go
spodarzyli indywidualnie. Za 
siejemy pola ziarnem kwali
fikowanym, zastosujemy no
we metody upraw okopowych 
na wzór radziecki l w ten 
sposób uodwolmy wydajność

■ ha. Wprowadzimy do uprą 
wy nowoczesne maszyny i za 
stosujemy w praktyce zdoby 
cze naukowe. Da nam to 
gwarancję, że odcinek pracy, 
jaki przypada na naszą spół
dzielnię w realizacji planu 
6-letniego, zostanie wykona
ny.

Więcej niż dotychczas za* 
kontraktujemy nasion prze
mysłowych i buraków cukro 
wych. — Na wiosnę do
kupimy kilkadziesiąt sztuk 
bydła i nawozy sztucz
ne oraz maszyny rol
nicze. Nastawimy gospodarkę 
naszą na hodowlę trzody 
chlewnej i bydła. Wykorzy
stamy w tym celu wiele hek 
tarów łąk, które leżą blisko 
naszej gromady. W jesieni 
pola spółdzielcze mamy za
miar zasiać przy pomocy ko
ni spółdzielczych, ale na wio 
snę przystąpimy do całkowi

tego zmechanizowania prac, 
które naszej spółdzielni za
pewni szybki rozwój i dobro 
byt członkom.

61.000 traktorów, które zo
staną dostarczone jeszcze w 
okresie planu 6-letniego rol
nictwu i wzrost produkcji 
maszyn rolniczych o 270 proc. 
— stworzą silne zaplecze go 
spodarce rolnej. W rozbudo
wie naszej gospodarki wzoro 
wać się będziemy na dośwlad 
czeniach kołchoźników ra
dzieckich.

Ale plany pracy tym prę
dzej wykonamy, Im bardziej 
zdecydowanie rozprawimy się 
z wrogiem klasowym w gro
madzie. I dlatego musimy 
jak najprędzej zorganizować 
kurs szkolenia ideologicznego 
dla członków naszej snółdziel 
nl, by wzmocnić się ideolog) 
cznie i organizacyjnie.

SOBCZAK 
koresuondent z Goslawla 

Pomorskiego



Będzie to kolejna, wielko bitwa klasowa...

Planowy przebieg akcji skupu zboża
sprawdzianem uświadomienia pracujących chłopów

Zagadnienie planowego sku 
pu zboża stało się aktualnym 
dopiero w pierwszym kwarta 
lo bieżącego roku. W zasadzie 
eały ciężar organizowania sku 
pu zboża spoczywał praktyce 
nie na trójce gromadzkiej. 
Jasnym jest, że trzech ludzi 
pozostawionych często samym 
sobie nie mogło wywiązać się 
dobrze ze swoich zadań. Nie 
brakło wypadków kumoter*

skiego stosunku do bogaczy 
wiejskich, często trójka szła 
po najlżejszej linii oporu „wy 

sięgając" resztki zboża od 
świadomych, małorolnych 
shłopów.

Jak będzie wyglądał skup 
■boża w roku gospodarczym 
1950-51?

Plan skupu zboża dla woje 
wództwa szczecińskiego wyno 
•i 81 tys. 550 ton zboża, czyli 
jest on zaledwie o tysiąc ton 
większy od planu z roku u- 
Megłego. Są więc wszelkie 
możliwości, aby plan ten zo* 
stał wykonany, a nawet prze 
kroczony.

Organizacja planowego sku 
pu zboża będzie się zasadniczo 
różniła od skupu zboża w 

ubiegłym roku. Przede wszyst 
kim za skup zboża będą odpo
wiedzialne GMINNE i PO
WIATOWE RADY NARO
DOWE .

W pracy przy organizowa
niu Bkupu zboża w tym roku 
winny wziąć udział wszystkie 
organizacje społeczne, a prze 
de wszystkim koła Związku 
Samopomocy Chłopskiej.

DOBRZE OPRACOWAĆ 
PLANY SKUPU

Technika sporządzania pla
nów skupu zboża pomyślana 
■ostała w ten sposób, aby u- 
niknąć błędów popełnionych 
z tamtegorocznej akcji, kiedy 

■darzało się często, że na nie 
które gromady nakładano pla 
ny nierealne, niemożliwe do 
wykonania, dla innych zaś 
gromad plany były zaniżone, 
były mniejsze w stosunku do 
Istotnych możliwości danej 
gromady.

W obecnym roku sprawa 
będzie wyglądała zupełnie i" 

naczej. Po opracowaniu pla
nów przez władze powiatowe 
odbędą się zebrania gminnych 
komisji zbożowych, w skład 
których wejdą przedstawicie
le wszystkich organizacji spo 
bcznych działających na tere
nie gminy. Na komisji tej, 
której zadaniem będzie roz
pracowanie szczegółowych pla 
nów dla gromad, ciąży nie- 
■wykle odpowiedzialne zada
nie. Komisja ta musi przćana 
llsować szczegółowo sytuację 
panującą w każdej groma
dzie, musi wiedzieć, jakie są 
tam urodzaje, musi przeanali 
zować stosunki społeczne i 
możliwości poszczególnych go 
•podarzy'

Następnie w każdej groma
dzie odbędą się dwa zebrania. 
Na pierwszym chłopi zostaną 
zorientowani o wysokości pla
nu. Na zebraniu wybrana tak 
że zostanie „trójka gromadz
ka", która między pierwszym, 
a drugim zebraniem będzie 
zbierała dobrowolna deklara
cje chłopów o planowanej i- 
lości dostarczanego zboża.

Doświadczenia ubiegłego ro

ku wskazują, że bogacze wiej 
scy nie sprzedali Państwu

Nieuprzejmy kontroler
W dniu 25 lipca jechałam do pracy tramwa

jem Nr 5, który koło ulicy Mosiężnej zatrzy
mał się na skutek awarii. Zahamowało to 
ruch tramwajowy na przeszło pół godziny. 
Udałam się do pracy pieszo i wstąpiłam po 
drodze do budki kontrolera przy PI. Żołnierza. 
Obecny tam kontroler w sposób niegrzeczny 
odmówił podpisania zaświadczenia, które po
mogłoby mi usprawiedliwić swoje spóźnienie 
do pracy. Podpisał mi je dopiero inny kontro
ler, który jednak nie dysponował żadną pie
czątką. Zapytuje, czy słuszne było stanowisko 
pierwszego kontrolera?

Niesłuszne, choćby dlatego, że kontroler po
traktował Waszą prośbą lekceważąco 1 oprys
kliwie. Ftonleważ wypadki nieuprzejmośol ze 
strony personelu MZK nie należą na razie do 
rzadkości, sądzimy, ie Dyrekcja MZK wyciąg
nie z powyższego zdarzenia odpowiednie 
wnioski.

Sprowadzić leżanki
Przy cementowni Glinki istnieje przedszkole

— pisze nasza czytelniczka, — Kierownictwo 
przedszkola boryka się z wielu trudnościami. 
Nie pomyślano dotąd o sprowadzeniu łóżek lub 
leżanek dla dzieci. W związku z wakacjami 1 
wyjazdem większości dzieci na kolonie, nale
żało by pomyśleć o tymczasowym przeniesieniu 
personelu do innej pracy. Na oddawanych do
tychczas prywatnym osobom zlewkach można 
chować przy przedszkolu własny inwentarz.

Sądzimy, te uwagami naszej czytelniczki za, 
interesuje się Rada Zakładowa i referat so
cjalny cementowni i zastosują je w pracy 
przedszkola.

Czy wszędzie Jest tak lak u nas?
Zaczynając wyliczać bolączki naszego mias

ta Gryfina, trzeba by zacząć od sprawy gos
pody ludowej .

Bo to tak — o godzinie 15-tej zaczyna się 
w gospodzie normalny ruch. Ludzie pracy 
zmuszeni są czekać niejednokrotnie na obiad 
godzinami. A podany obiad nie jest wart cze- 
■kania. Często zupa składa się ze siewek z dni 
poprzednich, a ziemniaki podawane na drugie 
danie także pamiętają poprzednie obiady. Gdy
by to wszystko można napisać w książce za
żaleń...

Niestety w gospodzie nie ma takiej. Pytam
— co uczyniły odpowiednie władze, aby stan 
ten naprawić?

Trzeba, aby Miejska Rada Narodowa zain
teresowała się działalnością gospody spóldziel- 

j czej 1 wpłynęła na natychmiastową zmianę sty- 
i lu pracy personelu i kierownictwa gospody.

wszystkich nadwyżek (beżo
wych. Zdarzały się jeszcze wy 
padki, że kułak wypożyczał 
biednemu chłopu zboże na odro 
bek. Te wypadki nie powinny 
powtórzyć się w tym roku. 
Bogacz wiejski musi sprzedać 
całą nadwyżko (boża do l*go 
stycznia 1951 r., podczas gdy 
mało 1 średniorolni będą mog 
li sprzedawać również w roku 
przyszłym. Ogółem plan sku
pu zboża powinien być wyko
nany w 70 proc, do dnia 1.1 
1951 roku.

Na drugim sebraniu gro
madzkim, powinny być omó
wione zobowiązania wszyst
kich gospodarzy. Gromada osą 
dzi, czy dany gospodarz zade
klarował dostateczną ilość zbo 
ża, czy też nie. Koła ZSCh 
oraz nasze organizacje partyj 
no powinny w tym okresie 
tyć zagadnieniem planowego 
skupu zboża, muszą prowa
dzić pracę uświadamiającą 
wśród pracujących chłopów. 
Mało i średniorolny chłop mu 
si widzieć bogacza, który u- 
krywa zboże dla spekulacji. 
Opinia publiczna wsi winna 
zmusić bogacza i spekulanta 
do sprzedania w terminie 
swych nadwyżek zbożowych.

Czy to motllwe...
„.ażeby w przeciągu półtorej godziny komisja 
lekarska mogła zbadać 70 chorych? Wypadek 
taki miał miejsce w Ubezpieczalnl Społecznej 
w Szczecinie w dniu 30 czerwca br.

Należało by zadać pytanie — Jak Jest możli
we, aby tak Jaskrawy wypadek lekceważenia 
chorych mógł przejść bez echa?

Pytamy dlaczego ?

...Obywatel Mieczysław Liberski zamieszkały 
w Kolaku, gm. Bierzwnik, pow. Choszczno 
nie otrzymał dotąd ze spółdzielni gminnej w 
Bierzwniku zapłaty za 1675 kg. zakontrakto
wanego rzepaku?
„.kierownik wagonu bagażowego w dniu 
8. VIII- br. o godz. 23,30 nie chdał przyjąć na 
ftacjl w Daletzewie dwóch rowerów pracow
ników GS z Gryfina, chociaż posiadali oni 
bilety na przewóz rowerów?
„.Zarząd Oczyszczania Miasta w Stargardzie 
nie usunął dotąd nagromadzonych śmieci z 
placu przed Zarządem Powiatowym ZMP? 
W myśl umowy ■ ZOM, Zetem powcy Star
gardu oczyścili w ramach Czynu Lipcowego 
wspomniany plac, układając śmieci na Jednym 
mfeóseu. Nie dopisał jednak ZOM, który śmie
ci tych nie uunął.

...Zakład Ubezpieczeń Społecznych w Gdańksu 
mimo wyraźnej decyzji Komisji nie ‘załatwił 
dotąd sprawy pracownika portowego, Józefa 
Kopani, o przyznanie mu renty wypadkowej? 
...Dzieci wrocławskie, jadące na kolonie do 
Trzebieży zastały zatrzymane przez całą nie
dzielę dnia 29. lipca na dworcu w Szczecinie, 
a zawiadowca stacji nie mógł zdobyć się na 
przydzielenie transportowi lokomotywy?
...Spółdzielnia „Samopomocy Chłopskiej,, w 
Jasienicy mimo Istniejącej umowy nie zaopa
truje kolonii dziecięcej w artykuły pierwszej 
potrzeby, a spółdzielnia nie chce wydać za
świadczenia o niemożliwości zaopatrywania 
kolonii, co pozwoliło by kierownictwu na zaku
pywanie tych artykułów w innej placówce? 
...Urzędniczka Państwowego Banku Rolnego 
w Dębnie wydając w dniu 27. VII. Jednemu 
z pracowników przepustkę do miasta, nie wpi
sała godziny wyjścia pracownika? Umożli
wia to bumelantom przebywanie poza zakła
dem pracy dowolną Ilość czasu, co koliduje 
z ustawą o zabezpieczeniu socjalistycznej dys
cypliny pracy/

Najbardziej odpowiedzial
ne zadania w akcji skupu zbo 
ża ciążą na Gminnych Ra
dach Narodowych. Oprócz u 
stalania projektów, planów i 
kontroli ich wykonania, mu
szą one sprawdzić stan przy 
gotowań GS do tej akcji 1 do 
pilnować przygotowania ma
gazynów. W każdej chwili ma 
gazyn musi być gotów do 
przyjęcia zboża. Chłop odsta
wiający zboże nie może cze
kać po kilka dni na 
pieniądze. Trzeba tak
organizować pracę, aby nie 
było w magazynach tzw. „kor 
ków".

Planowy skup zboża, to ko
lejna wielka bitwa klasowa 
na wsi. Rady Narodowe i na 
sze organizacje partyjne mu 
szą być w tym okresie szcze
gólnie czujne, muszą dostrze
gać bogacza wiejskiego ukry
wającego zboże i spekulujące 
go nim, muszą dopilnować od 
pływu do miasta całej nad
wyżki zbożowej, a przede 
wszystkim zaktywizować ma
sy mało i średniorolnych chło 
pów w walce z bogaczem 
i spekulantem wiejskim o peł 
ne wykonanie planu skupu 
zboża. (SP)

Brygada traktorowa w PGR Chwiram, zespół Jarocze 
wo (pow. wałecki) pod kierownictwem brygadzisty Ata
nazego Biedy przoduje w pracy. Traktorzyści Kazimierz 
Ciach i Tadeusz Grzeliński wykonują po 130 proc nor
my przy podorywkach.

Komumśc5 nrzodifąceno kjjłclpju
Pod powyższym tytułem 

uk i~r>i , -s t w
„Prawdzie” artykuł specjal
nych korespondentów „Praw 
dy”, L. Piszenina 1 O. Fo- 
mina.

Organizacja partyjna koł
chozu Im. Lenina w obwo
dzie sumsklm (Ukraina) li
czyła 20 komunistów — do
noszą korespondenci. Licz
ba ta wzrosła wrąz z rozsze
rzeniem się kołchozu. Komu 
niścl z przyłączonych kołcho
zów wnieśli swoje doświad
czenia i wzbogacili tym nrak 
tykę roboty partyjnej Zycie 
podstawowej organizacji par 
tyjnej stało się bogatsze w 
treść.

Rozszerzenie zapewniło kol 
cbozowi wielką silę gospodar 
czą i wszechstronny rozwój 
produkcji.

Początkowo pozostawała 
znacznie w tyle uprawa roli. 
Organizacja partyjna posłała 
na ten odcinek najbardziej 
doświadczonych 1 wyrobio
nych politycznie członków 
partii, tow. tow. Kornlenko, 
Drewal. Marszenko i Mlra- 
szeniczenko.

Do słabo rozwiniętej czę
ści hodowlanej gospodar
stwa skierowano członków 
partii, tow. tow. Nlewalenne 
go, Gorobca i Zuka. Budo
wą i naprawą dróg i mostów 
zajął się członek partii. Drlu 
chin. .Tow. Krepak stanął na 
czele brygady kowali I ślu
sarzy. Pozostali członkowie 
partii zostali skierowani do 
brygad sadowniczych i ogro
dowych, do ogniw buracza
nych Itd.

Zarówno na kierowniczych 
stanowiskach. Jak i w szere
gach zwykłych pracowników 
członkowie partii dają koł
choźnikom przykład praw
dziwie socjalistycznego sto
sunku do gospodarstwa spo
łecznego 1 pracy zespołowej. 
Przodująca rola członków 
partii w produkcji I szero
kie wciągnięcie kołchoźni
ków do współzawodnictwa 
socjalistycznego zapewniły 
likwidacją „słabych miejsc*' 
w kołchozie 1 wszechstronny 
jego rozwój. W roku ubieg
łym brygady zebrały prze
ciętnie po 12,4 cetnarów 'źbo 
ża z każdego hektara, w ro-

Wzmożoną pracą robotnicy rolni 
realizować zadania Planu 6- letniego

15 bm., w sali ORZZ we 
Wrocławiu rozpoczęło 2-dniowe 
obrady rozszerzone PLENUM 
ZARZĄDU GŁÓWNEGO 
ZWIĄZKU ZAWODOWEGO 
PRACOWNIKÓW ROLNIC
TWA, poświęcone omówieniu 
zadań Związku w realizacji 
Planu 6-letniego w rolnictwie, 
s w szczególności w—Państwo 
wych Gospodarstwach Rolnych 

Państwowych Ośrodkach Ma 
szynowych.

W obradach blorą udział licz 
ni przodownicy pracy zespołów 
PGR i POM z terenu całego 
kraju. Na obrady przybyli rów 
nież wiceminister rolnictwa — 
tow. Tkaczow, przedstawiciele: 
KC PZPR—tow. Brzoza, CRZZ 
— Zuchowicz, Centr. Żarz. 
PGR — wicedyrektor Dębski i 
Centr. Żarz. POM — wicedy
rektor Romaniuk.

W pierwszym dniu obrad, 
przewodnicząca Zarządu Głów
nego ob. JACAKOWA w ob’ 
szernym referacie omówiła za
dania, jakie stawia przed 
ZZPR Han fi-letni.

W dyskusji przemawiał rów 
nież wicemin. rolnictwa tow.

ku bieżącym zaś zbierają po 
18 cetnarów. Wykonano cał
kowicie plan wzrostu pogło
wia bydła zarodowego Wiel
kie dochody przynosi farma 
mleczarska, pasieka i hodo
wla ptactwa domowego.

Zadania mające na celu 
zwiększenie produktywności 
rolnictwa wymagają wyso
kiej kultury pracy. Tylko 
praca twórcza, praca oparta 
na znajomości najnowszych 
(dobyczy nauki, może poś- 
nieść produkcje kołchozową 
I dać pożądane sukcesy.

Członkowie partii korzysta 
Ją z doświadczeń kołchoźni
ków - nowatorów z innych 
kołchozów I propagują Je a 
siebie. W tym celu prowa
dzi się specjalne zajęcia w 
kółkach, spotkania z Boha
terami Pracy Socjalistycznej 
korespondencją z nimi oraz or 
ganizuje się wycieczki kot- 
chożników do przodujących 
kołchozów. Sekretarz koml- 
tetu partyjnego, Suzin, rozu- 
mle doskonale, że bolszewic
kie kierownictwo oznaesa 
przede wszystkim umiejęt
ność dostrzegania tego, en 
przodujące, umiejętność pod 
trzymywania wszystkiego, co 
przodujące, całym autoryte
tem organizacji partyjnej. 
Uczy on członków partii wal 
kl o twórczy stosunek do pra 
cy. Duże gospodarstwo koł
chozowe stwarza wszelkie 
możliwości dla przejawiania 
szerokiej Inicjatywy. Komu
niści kołchozu im. Lenina 
jako pierwsi dają tego przy- 
kład.

Organizacja partyjna 
wzmacnia codziennie swojo 
więzy s masami kołchoźni
ków; w tym leży jej sita. 
Komitet partyjny przeprawa 
dza często otwarte zebrania 
partyjne, na które przyby
wa cały aktyw kołchozowy.

Wielką uwagę zwraca or
ganizacja partyjna na ksztal 
cenie polityczne kołchoź
ników. Często wygłasza się 
tu referaty i wykłady, pro
wadzi się regularnie poga
danki agitatorów. Wszystko 
to przyczynia się do wzrostu 
uświadomienia socjalistycz
nego kołchoźników l pobu
dza Ich do dalszej, ofiarnej 
pracy.

TKACZOW, który omówił ob
szernie sposoby walki z marno 
trawstwem materiałowym, za
gadnienie planowania, współza 
wodnictwa, oraz szkolenia 
kadr. Szczególny nacisk poło
żył min. Tkaczow na wspólpra 
cę związku z zarządami po
szczególnych gospodarstw ze
społów 1 okręgów — jako waż 
ny warunek wykonania Planu 
6-letniego

Przedstawiciel KC PZPR — 
BRZOZA, szczególną uwagę 
zwrócił na znaczenie stosowa
nia norm we wszystkich dzie
dzinach pracy oraz rozwijanie 
na tej podstawie zespołowego 
i indywidualnego współzawod
nictwa pracy.

W wyniku obrad, Plenum 
powzięło uchwałę wzywającą 
masy robotników rolnych do 
wzmożenia wysiłku dla realiza
cji wielkich zadań, jakie przed 
PGR i POM stawia Plan 
6-letni. Plenum uchwaliło rów
nież rezolucję protestującą 
przeciw agresji amerykańskiej 
w Korei, oraz rezolucję w 
związku z 5-tą rocznica powsta 
nia Światowej Federacji 
Związków Zawodowych,



Sprawa walki o pokój jest bliska
każdemu uczciwemu człowiekowi 

Dzielnicowe Komitety Obrońców Pokoju w Koszalinie 
wybrały delegatów na Miejską i Powiatową Konferencją

dwunastu dzielnicach Koszalina odbyły się masowe 
*" zebrania mieszkańców miasta, na których dokona

no wyboru dzielnicowych Komitetów Obrońców Pokoju. 
Na zebraniach tych dokonano również wyboru delega
tów, którzy 20 sierpnia na Miejskiej i Powiatowej Kon
ferencji Obrońców Pokoju w w Koszalinie jeszcze raz za
manifestują niezłomną wolę walki o pokój, wyrażą w 
imieniu mieszkańców miasta i powiatu gorący protest 
przeciwko agresji amerykańskiej w Korei.

Mandat delegata 
zobowiązuje do aktywnej walki o pokój

Większość uczestników ze 
brania wyborczego w Korni 
tecie Dzielnicowym Obroń
ców Pokoju przy ul. Stalin 
gradzkiej stanowiły kobie
ty.

.,Zdaje sobie sprawę z te
go — mówi wybrana na

Ze wszystkich środków lokomocji, największym po. 
wodzeniem cieszą się w Koszalinie autobusy PKS — 
Chaussony, na linii KOSZALIN—MIELNO—SARBI
NOWO. W pogodne dni niedzielne 1 świąteczne na 
trasie tej kursuje kilkanaście wozów i to w kilkuna
sto minutowych odstępach czasu, wożąc mieszkańców 
Koszalina i licznych wczasowiczów do pięknych miej
scowości nadmorskich.

Na zdjęciu: mieszkańcy Koszalina wyjeżdżają do 
Mielna, Chłopów i Sarbinowa.

delegata ob. Krystyna Mar 
szewska, — że mandat de
legata zobowiązuje mnie do 
aktywnej walki o pokój. O 
pokój walczyć będę w 
swym warsztacie pracy, 
zwiększając swą wydajność 
pracy, prowadzić będę nie
strudzoną agitację za po
kojem w swoim domu, w 
swej dzielnicy, w swym 
zakładzie pracy'*.

Zarząd „Pioniera" w Koszalinie 
powinien bardziej interesować się pracą gospody 

przy ul. 1 Maja
Gospoda „Pioniera" przy 

ul. 1 Maja w Koszalinie jak 
dotychczas w niewielkim stop 
niu zasługuje na miano uspo 
łecznionego zakładu pracy. Ro 
botnik, pragnący zjeść obiad 
w tej gospodzie, musi się dob 
rze pobrudzić, by do stolika 
przywołać kogoś z obsługi i 
dać mu zlecenie. Na podanie 
posiłku, szczególnie w porze 
obiadowej, w gospodzie 
tej trzeba. z reguły czekać go
dzinę lub półtorej.

Zła praca gospody wynika 
częściowo z tego, ie jej kie
rownik mało interesuje się 
podległą mu placówką. Kie 
równik ten na uwagę zwróco

Kiedy nareszcie ukażą się w sprzedaży mapy 
województwa koszalińskiego i plany 

m. Koszalina
W Koszalinie nie można na- 

yć map województwa kosza
lińskiego, ani planów miasta. 
Ile tylko, że ich nie można ku 
>ić, ale również nie można zna 
eźć w Wojewódzkiej i Powia- 
owel Radzie Narodowej. Ko
nieczne jest, aby Wydział Po 
niarów przy WRN w Eoszail- 
de szybciej sprowadził ze 
faczeclna matryce, po otrzyma

Na konferencji tej wybra 
no również na delegata ro
botnicę COU w Koszalinie 
Helenę Zatorską. Helena 
Zatorska, matka dwojga 
dzieci, straciła męża i 7 o- 
sób ze swej rodziny w czasie 
okupacji. Mąż jej zginął w

krematorium w Oświęci
miu.

Na konferencję — mówi 
Zatorska — w imieniu ko
biet mej dzielnicy zaniosę 
jak najostrzejszy protest 
przeciwko brutalnym, nie
ludzkim metodom walki im 
perlalistów w Korei. Teraz 
widzę jasno, że angloamery

ną przez jednego z członków 
zarządu „Pioniera", ie gospo
da pracuje ile, odpowiedział, 
„ie jego gospoda mało obcho
dzi, bo on z niej jeszcze w 
tym miesiącu odchodzi". Za 
rząd „Pioniera" winien zba 
dać co jest przyczyną tego, ie 
kierownik chce z gospody 
odejść. Jeśli nie chce praco
wać, naleiałoby go jak naj
szybciej zwolnić, jeśli nato 
miast w pracy swej napotyka 
na trudności to w przezwycię 
iania Zarząd „Pioniera" 
winien kierownikowi pomóc.

JAN BŁASZCZYK

korespondent robotniczy

niu których można będzie po 
odpowiedniej przeróbce wydru 
kować mapy woj. koszalińskie 
go. Również Referat Pomia
rów przy PRN będzie w stanie 
wydrukować plany miasta Ko
szalina.

Plany m. Koszalina i mapy 
województwa w’’iny jek naj
szybciej ukazać sie w sprzeda
my*

kańscy imperialiści niczym 
nie różnią się od hitlerow
skich oprawców, którzy wy

Walcząc o pokój—walczę o dobro 
i szczęScie całej ludzkości

W Komitecie Dzielnico
wym przy ul. Sienkiewicza 
zebranie, poświęcone wybo
rowi delegatów na miejską 
i powiatową konferencję 
Obrońców Pokoju przepro
wadził ks. Bronisław Gu- 
zowski, wiceprzewodniczący 
Powiatowego Komitetu Ob
rońców Pokoju.

J£s. Bronisław Ouzowski, 
wyróżnił się w akcji zbiera 
nia podpisów pod apelem 
sztokholmskim 1 jest ofiar
nym aktywistą w walce o 
pokój.

Wybrany na powiatowy 1 
miejski zjazd Obrońców Po 
koju w Koszalinie robotnik 
roszarnl w Koszalinie tow. 
Władysław ®ycki, mówi:

Nawa placówka szkoleniowa
uuwstale w Szczeclnku

Ministerstwo Zdrowia w trosce 
o nowe kadry socjalistycznej służ
by zdrowia uruchamia w Szcze
clnku (woj. koszalińskie) 1 wrze
śnia br. 2-letnlą Państwową Szko
łę Pielęgniarską (żeńską). Warun
ki wymagane od kandydatek!

1. Wiek od 16—30 lat, 2. 9 klas 
szkoły podstawowej, 3. pochodzenie 
socjalne robotniczo-chłopskie, 4. 
skierowanie organizacji partyjnych 
lub społecznych, S. metryka uro
dzenia, 6. świadectwo obywatel
stwa, 7. świadectwo lekarskie (wy
dane przes lekarza powiatowego),
8. świadectwo ukończenia szkoły,
9. podanie, 10. własnoręcznie na
pisany życiorys, 11. dwie fotogra
fie.

W Piasecznie powstała spółdzielnia produkcyjna

Uczymy się zespołowej pracy,
organizujemy pracę kulturalno - oświatowa

Chłopi spółdzielni produk
cyjnej w gromadzie PIASECZ 
NO (gmina Czaplinek, pow. 
szczecinecki) założyli wiomą 
1950 roku spółdzielnię produk 
cyjną trzeciego typu. Do ko
lektywnej pracy przystąpiło 
40 chłopów.

— W nowozorganlzowanej 
spółdzielni praca początkowo 
nie szła właściwym torem. 
Byliśmy wtedy mało świado
mi — wspomina pierwszy o- 
kres organizacyjny — ob. 
MADEJOWA, przewodniczącą 
Koła Gospodyń Wiejskich — 
dzisiaj nasze kobiety zrozu
miały cel spółdzielni produk
cyjnej.

Mieszkańcy Koszalina 
chcą się kąpać

W Koszalinie, zwłaszcza la
tem, dotkliwie daje się od
czuć brak basenu kąpielowe
go. Na terenie miasta jest 
wprawdzie basen pływacki 
WOP-u. Basen ten jest jed
nak dostępny dla publiczności 
tylko w niedzielę. W Kosza
linie Jest jeszcze drugi, obec
nie nie nadający się do użyt
ku basen kąpielowy kolo sta
dionu sportowego. Wystarczy
ło by usunąć z niego śmiecie 
i zaintsalować urządzenia wo 
dociągowe (wodę można brać 
z pobliskiej rzeki), a problem 
basenu kąpielowego w Kosza 
linię byłby rozwiązany. Pole 
do popisu ma tu Zarząd Miej 
ski. Ludność całego miast* 
czeka na własną, dostępna cc 
dziennie dla wszystkich Dłv- 
walnij (KS)

niszczyli mą rodzinę w kre 
matoriach obozów koncen
tracyjnych".

„Sprawa walki o pokój Jest 
bliska każdemu uczciwemu 
człowiekowi. Ja o pokój wal 
czyć będę rzetelną i wydaj 
ną pracą, bo tak uczy nas 
Partia 1 jej wskazania pod
jęte na V Plenum KC.

W dniu 15 sierpnia br. od 
były się wybory delegatów 
na miejską 1 powiatową 
konferencję, jednocześnie 
we wszystkich gminach po 
wiatu koszalińskiego. De
legaci ci wspólnie z delega
tami z miasta Koszalina na 
Miejskiej 1 Powiatowej Kon 
ferencji wybiorą spośród 
siebie 25 delegatów na I 
Ogólnopolski Kongres Po
koju w Warszawie. (PL)

Nauka i internat bezpłatne. 
Dla niezamożnych Ministerstwo 
Zdrowia przewiduje dodatkowe 
st-pendia. Absolwentki po ukoń
czeniu szkoły zajmą placówki wy
znaczone przez Ministerstwo Zdro
wia.

Wszelkich Informacji dotyczą
cych warunków przyjęcia udziela 
Dyrekcja Państwowej SzkoW Pie
lęgniarstwa w Szczeclnku. Poda
nie o przyjęcie wraz z załączni
kami należy kierować: Dyrekcja 
Państwowej Szkoły Pielęgniarstwa 
w Szczeclnku przez Prezydium Po
wiatowej Rady Narodowej — Wy
dział Zdrowia.

Zgłoszenia kandydatek przyjmu
je się do 30.VIII. br.

St. Szczęśniak 
korespondent ze Szczecinka

Wieś Piaseczno stała się 
dziś wsią, w której zaczyna 
tętnić życie kulturalno - 
oświatowe. Młodzież ma moż
ność korzystania ze świetlicy, 
która została założona dzięki 
wysiłkowi członków spółdziel 
ni I tow. Eugeniusza Sawłńca.

Ostatnio na ogólnym zebra
niu spółdzielczym zatwierdzo
no plan zasiewów Jesiennych 
i wiosennyeh.

— Rozbudowa naszej spół
dzielni idzie w szybkim tem
pie — oświadcza ob. PRZY
BYLSKI — remontujemy o- 
becnle stajnie I obory, gdzie 
umieścimy nasz Inwentarz 
żywy.

Na pracy gromady Piasecz
no wzoruję się Inne gromady, 
jak 8lemczyno I Rzepowo, 
które widząc nasze osiągnię
cia coraz bardziej przekonują 
się o wyższości gospodarki ze 
społowej.

Spółdzielnia posiada nieste
ty Jeszcze i takich, którzy nie

Zasłużone kary dla spekulantów
z Mielna

Atrakcyjność Mielna, jako 
miejscowości wypoczynkowej, 
wykorzystują spekulanci, któ 
rzy za wynajęcie na dobę po
koju. wczasowiczom nie po
siadającym skierowania z 
FWP każą sobie płacić po 2 
tysiące zł Oczyw’ścfe zarob
ków swych nie zgłaszają w 
.Urwfafo Sharbowym.

W Warszawie bawiła wycieczka racjonalizatorów 
hutnictwa ze Śląska. Racjonalizatorzy zapoznali się 
z dorobkiem warszawskich klubów racjonalizator
skich. Na zdj.: racjonalizatorzy hutnictwa oglądają 
modele w klubie racjonalizatorskim DOKP w War
szawie.

ZbEerowa socja-isiyczna praca, 
to główne źródło sukcesów 

kołchoźników radzieckich
W- czasie naszego pobytu 

w Związku Radzieckim od
wiedziliśmy między innymi 
kołchoz im. Piotrowskiego 
w rejonie saraczaskim.

Ujęła nas bardzo serdecz 
na gościnność kołchoźni
ków. Przy wjeździe do pięk 

nej wsi kołchozowej, przywi 
tali nas jej mieszkańcy, a 
najstarszy z nich, 65-letni 
tow. Butenko, starym zwy
czajem słowiańskim, wy
szedł na powitanie z Chle
bem i solą. Potem zaproszo 
no nas na wspólny obiad i 
goszczono serdecznie i po 
bratersku.

W' czasie zwiedzania wsi, 
kołchoźnicy zapraszali nas 
do swoich domów i gościn
nie częstowali jadłem, wód 
ką i dobrym winem. Widzie 
liśmy na własne oczy, jaki 
mają dobrobyt, jak żyją do 
statnio. U nas najbogatszy 
nawet gospodarz nie mógł
by tak suto przyjmować 
gości, jak np. staruszek Bu 
tenko, u którego byłem w 
gościnie.

Zwiedziliśmy także gospo 
darstwo kołchozowe i przy-

pracują należycie, np. ob. 
SZWAJCOWSKI i ob. SŁO
WIŃSKI, którzy nie docenia
ją ważności wkładu pracy w 
życie spółdzielni.

— I z nich będą dobrzy 
spółdzielcy — oświadcza z tno 
cą ob. MADEJ. — Będziemy 
ich wychowywać i damy im 
możność naprawienia błę
dów, a Jeżeli i to nie pomo
że, usuniemy z naszej spół
dzielni. Nasza spółdzielnia 
może dobrze rozwijać się tyl
ko wtedy, Jeżeli będziemy 
wszyscy należycie pracować.

— Musimy się wzorować 
na kołchozach ZSRR — o- 
śwladcza tow. SAWINIEC. 
sekretarz podstawowej orga
nizacji partyjnej — I towarzy 
sze partyjni muszą przodować 
w pracy, by za ich przykła
dem poszli wszyscy spółdziel
cy i wtedy spółdzielnia nasza 
będzie świecić przykładem 
wszystkim gromadom w po
wiecie.

St. Szczęśniak 
korespondent chłopski

Przeprowadzone ostatnio 
kontrole wykazały, że taki 
niecny proceder uprawiali na 
terenie Mielna między innymi 
Władysław Kopytowski. wła 
ściciel zakładu rzeźniczego 1 
Dominik Karbowlak b. wła
ściciel zakładu rzeźniczego.

Spekulanci mieszkaniowi 
zostaną przykładnie ukarani.

patrzyliśmy się pracom rol
nym. To nas dopiero zadzi
wiło. Wszędzie maszyny — 
wszędzie nowoczesna tech
nika, która zastępuje w naj 
trudniejszych i najmozol- 
niejszych robolach tysiące 
ludzi. Tam dopiero widzi 
się, jak wielkie nowoczesne 
maszyny uprawiają olbrzy
mie, szerokie pola, jak u- 
łatwiają ludziom robotę, 
jak sprawnie idzie zbioro
wa i dobrze zorganizowana 
praca. Co za różnica z mę
czarnią na wąskim zagonie, 
uprawianym jedno-konnym 
pługiem.'...

Bardzo mi się podoŁała 
hodowla bydła w tamtej
szym kołchozie. Mają tam 
416 pięknych, rasowych 
krów. I pomyśleć, że koł
choz był doszczętnie znisz
czony przez hitlerowców, 
że z całego inwentarza ży
wego została po wojnie tyl
ko 1 krowa z cielęciem! Te
raz zniszczeń wojennych 
wcale nie widać, a ludzie- 
pracują tu z radością i żyją 
sobie dostatnio. Mieszkają 
w ładnych domach z ogro
dami i zarabiają rocznie 
35 q zboża, nie licząc wa
rzyw, owoców j innych pro 
duktów, a w gotówce — 
2.900 rubli j więcej, w zależ 
noścl od włożonej pracy.

Po zwiedzeniu całego gos 
podarstwa i po przyjrzeniu 
się pracy kołchoźników, zro 
zumieliśmy, gdzie tkwią 
źródła dobrobytu. Zbiorowa, 
socjalistyczna praca.— oto 
źródło powodzenia kołchoź 
ników.

JAN MACKIEWICZ 
Spółdz. produkcyjna 
w Jamnie, pow. ko
szaliński.

Kino POLONIA ul. Grunwaldzka
Nr 8/9 „Ono mają ojczyznę** prod. 
radzieckiej.
Poc» seansów o godz 18 t 20.
Dozwolony dla dzieci od lat 7.

MUZEUM PANSTWOWB ul ArmU 
□zerwonej 63, otwarte codziennie 
w godz. 12 00—17.00, W -'t-dzlele ( 
święta 12 00—20 00.

WA2NIBJSZB «'EI.RI'<>NV:
Straż Pożarna 333.
Pogotowie Ratunkowe 600.
Milicja Obywatelska 631.

OYZURS APTEK:
Aptekr „Jagiellońska" — ul y.wz-

clęatwa 32,



Z narady korespondentów „fiłoiu** w tryflMg

Korespondenci robotniczy i chłopscy
przystąpili do walki o realizację Planu 6-letniego
Na V Plenum KC naszej partii powiedział tow. Bierut: 
„Podejmując wielkie, ale wspaniałe i porywające zada

nia Planu Sześcioletniego, musimy zmobilizować I uaktywnić 
do walki o wykonanie planu całą klasę robotniczą, cały lud 
pracujący miast i wsi.

Masy pracujące z entuzjazmem, z zapałem, z najwięk
szym oddaniem poprą nasze wysiłki, jeśli uświadomimy im 
społeczną, rewolucyjną istotą zadań Planu 6-Ietnlego.”

Te słowa tow Bieruta zawierają ważne wskazania dla 
pracy korespondentów i nakładają na nich nowe obowiązki 
Korespondenci robotniczy 1 chłopscy winni pisać nie tylko 
o osiągnięciach załóg fabryk i PGR w walce o realizację 
Planu 6-letniego. nie tylko krytykować niedociągnięcia hamu 
iące wykonanie planów produkcyjnych, ale pisać o tym. jak 
na ich terenie popularyzuje sle założenia Planu, powinni 
być aktywnymi agitatorami, którzy wśród swoich współto
warzyszy pracy propagują za dania Planu, wyjaśniają robot
nikom znaczenie głównych założeń Planu i omawiają z ni
mi jego ideologiczną 1 polityczną treść.

Korespondenci na pierwszą linię 
walki o Plan Sześcioletni

O zadaniach koresponden
tów w świetle uchwał V Ple
num KC naszej partii mówił 
red. Baran.

— Zadaniem korespondentów 
jest wskazywać na wzrost pro 
dukcji w fabrykach, PGR i 
spółdzielniach produkcyjnych, 
pokazywać możliwości wzro
stu tei produkcji.

— Na konkretnych przykła
dach winni korespondenci 
wskazywać, jak wzrost ten do
konuje się w oparciu o stałe 
podnoszenie wydajności pracy, 
rozwój współzawodnictwa pra 
cy i ciągły postęp techniczny.

— Każdy korespondent zo
bowiązany .iest 'o wnikliwego 
badania, czy plan produkcyj
ny zakładu pracy obejmuje 
wszystkie możliwości rozwoju 
produkcji, czy w fabryce lub 
PGR nie istnieją niewyko
rzystywane rezerwy produk
cyjne, zbędne remanenty, lub 
też czy zdolność produkcyjna 
maszyn Jest w pełni wykorzy
stywana.

— Trzeba pisać o tym, czy 
planowanie obejmuje wszyst-

Korespondenci
popularyzatorami 6-letniego Planu

Jako pierwszy zabrał głos 
w dysksujl tow. DOMINIAK, 
który wskazał na trudności w 
pracy korespondenta, wynika
jące dość często z niezrozu
mienia jego roli przez kierow
nictwa zakładu pracy.

— Są jeszcze kierownicy fa
bryk — mówił tow. Dominiak 
— którzy nie chcą udzielać 
nam Informacji. Trzeba, aby 
organizacje partyjne pomogły 
nam w naszej pracy, która o- 
becnie, w związku z realizacją 
Planu 6-letniego staje się Jesz
cze bardziej odpowiedzialna.

Z kolei zabrał głos tow. Ste
fanowicz, korespondent z Fabry

kie działy produkcji, czy każ
dy robotnik zna swoje zadania 
produkcyjne, czy praca Jest 
dobrze zorganizowana i czy 
nie marnuje 6ię rezerw ludz
kich 1 materiałowych.

Ponieważ podstawowymi 
dźwigniami rozwoju gospodar
ki narodowel są rozwój racjo
nalizatorstwa i współzawod
nictwa. zadania koresponden
tów na tvm odcinku sprowa
dzała się do analizowania pra 
cy klubu racjonalizatorów, o- 
piekl organizacji partv1nych, 
związkowych 1 kierownictwa 
nad nimi, troski o upowszech
nienie ich metod pracy.

Walczyć trzeba w korespon
dencjach z niedociągnięciami 
w organizacji współzawodnic
twa pracy, biurokracją ogniw 
związkowych i hamowaniem 
Jego rozwoju. Ważnym zagad
nieniem. którego nie mogą po
minąć w swej pracy korespon
denci, Jest pokazywanie no
wych kadr wyrosłych z klasy 
robotniczej 1 pracującego chłop 
stwa, pisanie o opiece nad ni
mi i trosce o ich szkolenie.

ki Suchej Destylacji Drzewa w 
Gryfinie.

— Załoga naszej fabryk! 
przystąpiła do walki o skróce
nie cyklu produkcyjnego i u- 
płynnlenie remanentów. Dzię
ki dobrze zorganizowanemu 
współzawodnictwu pracy, plan 
na Upiec wykonaliśmy w 280 
proc.

— Zadaniem naszym obec
nie jest jeszcze więcej pisać 
do gazety. Aby zrealizować 
Plan 6-letni, trzeba usunafl 
wszystkie niedociągnięcia, któ
re hamują produkcję.

A jest ich dużo Na przykład 
bolączką naszego zakładu jaat 
to, te kilkakrotnie jut imie

nia on swoje nadrzędne insty
tucje.

— W rezultacie mamy takie 
wypadki, te jedna z nich po
leciła nam wprowadzić na 
miejsce nowoczesnej księgowo 
ści, którą zastosowaliśmy w 
wyniku dużych wysiłków — 
księgowość starą, przeżytą 
hamującą produkcję.

— Naszym zadaniem Jest pi 
sać o takich trudnościach, by 
pomóc załodze w terminowej 
realizacji zadań.

Korespondent tow. Chmura, 
omówił zadania koresponden
tów w walce o Plan 6-letnt.

—Przed siecią koresponden
tów wyrastają nowe, bojowe 
zadania: wzięcie udziału w 
walce o realizacje Planu. Mu
simy popularyzować go, ganić 
niedociągnięcia w pracy, złą 
produkcie, złą organizacją pra
cy, wpływać na organizacje 
partyjne I związkowe, by jak 
n a j le p i e j popularyzowały 
wśród robotników Plan 6-let- 
nl.

— Korespondent winien być 
nieubłagany dla wroga klaso
wego, demaskować go 1 budzić 
czujność wśród swoich współ
towarzyszy pracy.

O potrzebie popularyzacji za 
gadnień kulturalnych 1 pisa
nia o pracv ZMP. mówił tow 
Kalita. Tow Balasz zwrócił 
uwagę na zagadnienie kadr.

— W PGR bardzo często 
Jeszcze nie docenia się sprawy 
wychowania kadr. Są wypad
ki. że ludzi wysuwa się na 
stanowiska mechanicznie, a wy 
suniętych pozostawia się bez 
opieki.

— Trzeba nam pisać o tych 
niedociągnięciach, gdyż odpo
wiednia polityka kadr Jest 
również jednym z warunków 
wykonania Planu 6-letnlego.

O nowych metodach działa! 
ności wroga klasowego mówił 
tow. Florczak.

— Wspaniałe cyfry Planu 6- 
letnlego nie mogą stępić na
szej czulnoścł na działalność 
wroga klasowego. Tm większe 
są nasze sukcesy. tvm zaclek- 
lejszy staje się opór wroga.

— Szczególnie demaskować 
musimy działalność wroga kia 
sowego. wymierzona nrzeclw 
spółdzielczości produkcylnej.

— Ostatnio kułak wvkorzv- 
stuje do agitacH przeciw spół
dzielniom produkcyjnym han
dlarki mlekiem, co świadczy o 
tym, że wróg zmienia metody 
swej walki z nami.

— Dlatego w swej pracy 
musimy zawsze pamiętać o to
czącej się walce klasowej, po
kazywać w naszych artykułach 
oblicze wroga klasowego I de
maskować Jego wrogą działal
ność.

Na zakończenie zebrania, u- 
chwalono założenie w Gryfi
nie klubu korespondentów, któ 
rego przewodniczącym wybra
ny został tow. Chmura.

Krótkie seminarium zakoń
czyło naradę, (b)

Sportowcy podjęli apel załogi kopalni Im. J. Wieczorka

ZKS Włókniarz uczci Polski Kongres Pokoju
Zbliża się termin zwołania 

I Polskiego Kongresu Pokoju. 
?Na apel górników ko
palni im. J. Wieczorka
cała klasa robotnicza, a
z nią cały naród polski podej
muje zobowiązania pracować 
jeszcze wydajniej i ofiarniej 
i osiągnięciami w budowie so
cjalizmu przyczynić się do 
wzmocnienia sił obozu pokoju.

Czyn Pokoju podjęli również 
sportowcy. Jako pierwszy na 
naszym terenie wystąpił Związ 
kowy Klub Sportowy Włók
niarz.

Pragnąc zamanifestować 
swą przynależność do obozu po 
koju i postępu, członkowie 
ZKS Włókniarz deklarują 
„...Pragnąc czynem odpowie
dzieć na zbrodnie amerykań-

Które koło 
ma najlepszych 
pływaków ?

Dziś o godz. 17 na basenie pły
wackim koła sportowego Związkow
ca przy okręgowym Zarządzie PGR 
(uL Mickiewicza narożnik Bohate
rów warszawy) odbędą się zawody 
pływackie z udziałem wszystkich 
kół Zrzeszenia Sportowego Związ
kowiec. Program zawodów przewi

duje biegi stylem 
dowolnym, klasy
cznym 1 grzbieto
wym oraz sztafety. 
Na zakończenie 
odbędzie się meci 
piłki wodnej mię
dzy Związkowcem 
a Spójnią.

Przed zawodami przeprowadzone 
zostaną próby zdobywania odznaki 
SPO. Przewiduje się nagrody dla 
kół za najliczniejszy udział w za
wodach.

W skoku wzwyż walka o tytuł mistrza toczyła się mir 
dzy Brzozowskim —- Spójnia Warszawa a Skałhanią — 
AZS Poznań. Wygrał zawodnik stołeczny, lepiej opano
wany nerwowo.

Na zdjęciu: Brzozowski skokiem 181 cm. zapewnia 
mistrzostwo Polski na rok 1950.

skich agresorów w Korei, zobo 
wiązukmy się dla uczczenia 
I Polskiego Kongresu Pokoju:

a) wzmóc pracę nad umaso- 
wlenlcm sportu w zakładach 
pracy,

b) prowadzić w zakładach 
pracy systematyczną, masową 
naukę gimnastyki,

c) zbudować systemem gospo 
darczym 3 boiska do siatkówki 
i oddać je do użytku sportow
ców.

Do podejmowania zobowią
zań wzywamy wszystkie kluby

Wczoraj 18 bm. odleciała samo
lotem do Helsinek reprezentacje pił
karska polskich Związków Zawodo
wych, która udała się ns dwa spot
kania do Finlandii, na zaproszenie 
tamtejszych Zw. Zaw. TUL. Zespół 
polski ma grać w dniu 21 bm. w 
Helsinkach z kombinowaną dru-

Z Cieślikiem na czele
odlecieli piłkarze do Helsinek

Długodystansowy 
wyścig kajakarzy

Jutro o godz. 9 nastąpi z przed 
Dworca Głównego w Szczecinie 
start do długodystansowego wyści
gu kajakowego na trasie Szczecin— 
Żydówce. W zawodaoh blerze udział 
21 osad kół sportowych Związkowca, 
Budowlanych, Kolej ars* 1 Wlóknla- 
rm.

Po przybyciu do Zydowlao roze
grane zostaną mecze siatkówki ze 
sportowcami Państwowej Fabryki 
Sztucznego Jedwabiu. Po południu 
odbędą się na Odrze regaty kaja
kowe z udziałem osad miejscowego 
Włókniarza.

związkowe Pomorza Zachodni* 
go".

Cieszy nas, że z tą. inicjaty
wą wystąpił właśnie Włók
niarz — klub słaby liczebnie 
i organizacyjnie w porównaniu 
z Kolejarzem, Związkowcem 
czy Ogniwem. Jesteśmy pewni, 
że apel włókniarzy nie padnie 
w próżnię. Oczekujemy na zo
bowiązania wszystkich klubów 
Pomorza Zachodniego. Niech 
nie zabraknie sportowców w 
wielkim Czynie Pokoju całego 
narodu polskiego.

żyną TUL, następnego dnia mą 
spotkać się ■ zeszłorocznym mi
strzem TUL — miejscową drużyną 
KTP

W skład drużyny 
polskiej wchodzą: 
bramkarze: Bo-
rucz 1 Janik, ob
rońcy: Sobkowlak 
1 Włodarczyk, po
mocnicy: Wieczo
rek, aajdstk. Pu

szczyk, Brzozowski 1 Słoma or*z 
napastnicy: Hogendorf, Łąoa, Anio
ła, Cieślik, Wiśniewski, Tramplsz i 
Barański,

Zawodnikom towar^zaą pnłdm- 
wlclele cRZZ Puchała 1 BoaU eraa 
trener Wllczklewloz.

Mecze w Finlandii rozegrane ■*- 
staną na zasadzie rewanżu. W prapy 
szłym roku przyj edzle de Polaki 
piłkarska reprezentacja TUL.

Warto podkreślić, że poziom p** 
karstwa związkowego w PmlazidH 
znacznie się podnlóał, o aapnt 
świadczy fakt, że większość precap 
reprezentacji narodowej itanewią 
właśnie zawodnicy TUL.

Kto chce się nauczyć 
boksu?

Zrzeszenie Sportowe „Spój 
nla" w Szczecinie organizują 
kurs nauki boksu dla poczet 
kujących. Krrs będzie się od 

bywał w sali 
gimnastycznej 

przy ul. Mało
polskiej 22, od 
31-gc bm. Zgło 
szenla kandy
datów przyj
muje sekreta

riat klubu przy ul. Koperni
ka 7, codziennie w godz. 
8—12 i 16—18.

• o o

Sekcja bokserska Związkowca roz
poczęła już treningi w sali przy 
ul. Mazurskiej 42. Treningi odby
wają etę w poniedziałki, środy 1 
piątki w ogds. 19—21 dla zaawan
sowanych oraz w< wtorki l czwartki 
dla początkujących.

i— KalinJdn, ty ze swoim plutonym urządzisz zasadzkę 
na drodzę żyrowskiej.

— Towarzyszu dowódco, kto zastąpi Michajłę? Nasz piw 
tom został bez komendy — rzeki jeden z partyzantów.

— Niechby do nas przyszedł Artlom Strogow — wyraził 
ktoś na głos swe pragnienia.

— Niech Jefim Kufniecow zastąpi Mlćhajłę, Artlom je«t 
naszym gościem. Zostawię go przy sobie — rzekł Archlp 
i zsunął baranicę na tył głowy.

2
Wiatr wyrafnie przycichł, a niebo przejaśniło się, rozbłys

nęło gwiazdami. Na wschodzie nieboskłonu ukazały się bia
ławe pasy — zwiastuny świtu.

— Spóźniliśmy sfęt Góyby tak o godzinkę wcześniej! 
— westchnął Artlom, oglądając zabudowania chutorów z cze
remchowych zarośli na pagórku.

Wszystkie trzy chutory były stąd widoczne, jak na dłoni. 
Dwa z nich położone były na wzgórzach, które oddzielała od 
Meble rzeczułka o niskich, bagnistych brzegach. Trzeci chu
tor, ten sam, z którego ostrzelał partyzantów karabin maszy

nowy, stał na ustroniu, ale łączyła go z pozostałymi droga, 
biegnąca przez teren zupełnie otwarty.

Gdy partyzanci w mieszanym szyku pieszym i konnym 
wyskoczyli z lasu na szturm bliżej położonych chutorów, 
z dalszego chutoru zastukał kulomiot, tym razem — długimi 

seriami. Dwa inne chutory odpowiadały ogniem karabino- 
wym.

— Wróć! Wróć! —• krzyknął głośno Artlom, który pojął 
wcześniej, niż Archlp, że chutory stanowią Jednolity pierścień 
obrony.

Wątpliwe, czy partyzanci dosłyszeli głos Artioma. Nie 
potrzebowali zresztą rozkazu, Zajadły ogień karabinów i cen 
kaemu zmusił ich do odwrotu.

Przy Archlpie zebrali się znowu dowódcy plutonów I pół- 
plutonów, zwiadowcy i szeregowi strzelcy.

— Teraz Jut Ich nie weźmiemy przed nocą. Trzeba się 
wycofać i przeczekać dzień — zaproponował Kalistrat Zotow.

Artlom wybuchnął:
— Przeczekać? Masz ty rozum, wujku Kalistracie? w cią

gu dnia oni się tak umocnią, te artyleria ich stąd nie wykurzy.
— Zatrzymać się tutaj także żadnym sposobem nie mo

żemy. Sztab armii rozkazał, żebyśmy natychmiast po zdoby
ciu chutorów ruszyli na Żyrowo — rzekł Archlp, a potem 
spojrzał gniewnie na Kalistrata i dodał rozdrażnionym tonem:

— Ty również o tym wiesz, Kalistracie. Chutory musimy 
wziąć za wszelką cenę! — tu Archlp podniósł głos.

Gwar 1 okrzyki partyzantów wyraziły aprobatę dla słów 
Archipa. Cała armia wiedziała, że zdobycie Żyrowa wymaga 
udziału wszystkich oddziałów. Z przeprowadzeniem tejwlel-' 
klej operacji należało się śpieszyć.

Artiom zaproponował, aby bez zwłoki wysłać do 
chutorów niewielkie grupy, liczące po pięciu — sześciu lu
dzi, uzbrojone w granaty i pistolety. Pozostali partyzanci mie
liby odwrócić uwagę usadowionych w chutorach białogwardzi
stów ogniem, prowadzonym ze skraju lasu. Artiom podjął się 
stanąć na czele grupy, mającej za zadanie unieszkodliwienie 
gniazda cekaemu w najdalszym chutorze. Ojciec Jego, rzecz 
oczywista, nie przewidywał tego, gdy go posyłał z oddziałem 
Archipa. Dla syna, 1 tak Już zmęczonego przez wojnę, wybrał 
najłatwiejszy odcinek. Ale życie nie liczyło się z tymi rachu
bami...

Plan Artioma był dość śmiały, partyzanci jednak poparli 
go jednogłośnie, a ochotników do wyprawy na chutory znalaz
ło się więcej, niż należało. Spodobało się to Artiomowi: „Lu
dzie rwą się do walki" — pomyślał 1 rzekł z entuzjazmem:

— Najważniejsze —- żeby się nie zgapić: jak wlazłeś na 
podwórze, to wal do domu, ciśnij granat w okno i rżnij tak, 
żeby się w niebie zrobiło gorąco I

—A. my będziemy w pogotowiu: Jak was usłyszymy, 
sypniemy si ęstąd co tchu —powiedział Artiom.

Partyzanci wskoczyli na konie i tłukąc je bezlitośnie 
piętami pomknęli skroś gęstwinę, po nienaruszonej pokrywie 
śnieżnej, w stronę chutorów, zamierzając podjechać do nich 
od opłotków.

W grupie Artioma było ośmiu ludzi. Większość stanowili 
młodzi, krzepcy myśliwi łomowiccy, chłop w chłopa.

Artiom pozostawił konie w parowie pod okiem Akimki 
Miszukowa i na czele swych ludzi ruszył w stronę chutoru. 
Teren tu był równy, lecz gęsto pokryty grubymi pniamf 
ściętych modrzewi 1 gęstymi, kłującymi krzakami głogu.

C zczegółowemu omówieniu 
** zadań korespondentów w 

związku z realizacją Planu 6- 
letniego była poświęcona na

rada korespondentów powia
tu gryfińsklego, zorganizowa
na przez Komitet Powiatowy 
PZPR w Gryfinie i Redakcję 
„Głosu Szczecińskiego".


